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(Viac sa téme venujeme na str. 2)

Vianočná atmosféra Vianočná atmosféra 
potrvá až do 6. januára  potrvá až do 6. januára  

V Stupave vznikne 
vlaková stanica 
Bratislava – západ

Predvianočná jazda?
Petržalčania ostávajú skeptickí

P
otom, čo bra-
tislavský ma-
gistrát uzavrel 

v auguste 2024 nový, 
už sedemnásty, doda-
tok k zmluve so špa-
nielskym dodávateľom 
Aldesa a jeho vlastní-
kom, čínskou spoloč-
nosťou China Railway 
Construction Corpo-
ration, práce na petr-
žalskej električkovej 
trati sa opäť rozbehli. 
Zároveň sa zhotoviteľ 
v dodatku zaviazal, že 
do 15. decembra 2024 
dokončí trať tak, aby 
po nej mohla jazdiť 

električka. Či sa tento 
míľnik podarí naplniť 
Bratislavčania stále 
nevedia.  

Petržalčania sa pre-
vezú najskôr na jar
Na kontrolnom dni, 
ktorý sa konal ešte 
v októbri,  magistrát 
informoval, že do ďal-
šej fázy postúpil jeden 
z najdôležitejších ob-
jektov na stavbe, nová 
tzv. združená križo-
vatka pri Rusovskej 
ceste.

(pokračovanie na str. 2)

Karlova Ves: Rekonštrukcia ZŠ A. Dubčeka nie je neúspechom

Karlova Ves 
podala na 
Okresnej pro-

kuratúre Bratislava 
IV trestné oznáme-
nie na nezákonný 
postup pri verej-
nom obstarávaní. 
Urobila tak v sú-
vislosti s nedávno 

dokončenou hĺbko-
vou rekonštrukciou 
ZŠ Alexandra Dub-
čeka.
Dôvodom na podanie 
trestného oznáme-
nia sú zistenia, ktoré 
sa týkajú nezákonné-
ho postupu pri verej-
nom obstarávaní na 

zhotoviteľa hĺbkovej 
rekonštrukcie ZŠ, na 
základe ktorých Úrad 
pre verejné obstará-
vanie uložil pokutu 72 
650,32 eur. „Karlova 
Ves požiadala okres-
nú prokuratúru, aby 
trestnému oznáme-
niu venovala náležitú 

pozornosť. Ide o zá-
važný problém, ktorý 
si vyžaduje dôkladné 
prešetrenie v záujme 
ochrany verejných fi -
nancií a zákonnosti 
postupov,“ upozornila 
starostka Dana Čaho-
jová. Úrad pre verej-
né obstarávanie iden-

tifi koval pochybenie 
zo strany externého 
dodávateľa služieb ve-
rejného obstarávania. 
Okrem uloženej poku-
ty bola, navyše, aj zní-
žená výška získaných 
dotácií. To znamená 
zvýšenie výdavkov z 
rozpočtu Karlovej Vsi 

nad rámec pôvodne 
plánovanej sumy vý-
davkov, ktoré mala 
mestská časť vynaložiť 
na spolufi nancovanie 
projektu.

(pokračovanie na str. 11)

Všimli ste si
zúženie 
Staromestskej?

Po tom, ako 
2.10.2022 ne-
p r i s p ô s o b i l 

jazdu po Staro-
mestskej ulici šo-
fér pod vplyvom 
omamných látok, 
následkom čoho 
vyhaslo na priľah-
lej autobusovej za-
stávke päť mladých 
životov, pristúpi-
lo vedenie mesta 
k prisľúbenému 
zvýšeniu bezpeč-
nosti na tejto mimo-
riadne frekventova-
nej komunikácii.

„Úpravu vodorovného 
dopravného značenia 
na Staromestskej ulici, 
s cieľom zlepšiť dodr-
žiavanie maximálnej 
povolenej rýchlosti 50 
km/h, sme zrealizova-
li už pred dvoma týž-
dňami. Túto zmenu 
sme sľúbili po hroznej 
tragédii na zastávke 
Zochova, ktorá stála 
životy piatich mla-
dých ľudí,“ prekvapil 
nás koncom októbra 
hovorca magistrátu, 
Peter Bubla, pričom 
projekt zameraný na 
zlepšenie bezpečnosti 
a organizácie dopravy, 
získal po dodatočných 
úpravách aj súhlasné 
stanovisko Krajského 
dopravného inšpekto-
rátu (KDI). 
Psychologický aspekt 
Po dvojročných plá-
noch tak vedenie hlav-
ného mesta v relatívnej 
tichosti zúžilo jazdné 
pruhy na vstupnej ces-
te do centra Starého 
Mesta, po ktorej den-
ne prejdú stovky áut. 

(pokračovanie na str. 5)

Budeme 
ťažiť viac 
dreva?

Zrejme sa zhod-
neme na tom, že 
unikátnosť náš-

ho hlavného mesta je 
aj v tom, že je obklo-
pené prírodou, ktorá 
je prakticky všade 
nablízku. Do konca 
roka 2025 plynie do-
hoda medzi mestom 
a bývalou vládou, 
vďaka ktorej sa v le-
soch nad Bratislavou 
znížila ťažba dreva. 
Hrozí aktuálne jej ne-
predĺženie? 
K výraznému zníženiu 
ťažby dreva v lesoch nad 
hlavným mestom do-
šlo po roku 2021. Išlo 
o konkrétnu dohodu 
medzi primátorom Ma-
túšom Vallom a bývalou 
vládou, za čo vedenie 
hlavného mesta štát-
nym lesom dopláca viac 
ako 300-tisíc eur ročne. 
„Dohoda je platná do 
konca roka 2025. Našou 
snahou je rozprávať sa o 
budúcnosti týchto lesov 
s ministerstvom pôdo-
hospodárstva, avšak 
minister Takáč vedeniu 
hlavného mesta stále ne-
dal termín na stretnutie, 
o ktoré sme žiadali ešte 
v decembri 2023,“ jasne 
naznačil hovorca magis-
trátu, Peter Bubla. Otáz-
kou teda je, či by v prípa-
de nepredĺženia zmluvy, 
došlo ku katastrofe, ako 
možno niekto túto hroz-
bu vníma.

(pokračovanie na str. 6)

H
lavná vlako-
vá stanica 
v Bratislave 

predstavuje hanbu 
v porovnaní s okoli-
tým moderným sve-
tom a kultúrny šok pre 
turistov, ktorí sa na 
nej po prvý raz ocitnú. 
Desiatky rokov sa pri-
zeráme na to, ako upa-
dá, čo sa má v najbliž-
šej budúcnosti zmeniť. 
Minister dopravy 
Jozef Ráž mladší 
avizuje veľké zmeny, 

ktoré budú siahať až 
po Stupavu. 
Samotný minister do-
pravy si uvedomil, že 
zámer rozširovania 
hlavnej vlakovej sta-
nice prvotne nekomu-
nikoval najšťastnejšie, 
vďaka čomu došlo 
k nepochopeniu jeho 
myšlienok. Aktuálne 
preto uviedol tému na 
pravú mieru.

(pokračovanie na str. 12)
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Bratislavské Vianoce sú opäť tu
B

ratislava otvori-
la tradičné via-
nočné trhy, kto-

ré sa ofi ciálne začínajú 
22. novembra roz-
svietením vianočného 
stromčeka na Hlav-
nom námestí. Tento 
rok je ozdobou trhov 
majestátna, 49 - roč-
ná jedľa biela, vysoká 
až 12 metrov, ktorá 
pochádza z areálu Ko-
munálneho podniku 
Bratislava. Jedľu zdo-
bia svetelné reťaze, 
313 vianočných gúľ 
a hviezda na vrchole.
Hlavný vianočný trh 
otvoril svoje brány o 
deň skôr - už 21. no-
vembra. Do Brati-
slavských Vianoc sa 
tento rok zapojí aj 14 
mestských častí a nie-
koľko mestských or-
ganizácií, čím sa trhy 
rozšíria do rôznych 
kútov mesta.

Predĺžené trhy až 
do sviatku Troch 
kráľov
Vianočná atmosféra 
sa tento rok v Bra-
tislave predĺži až do 
6. januára. Bra-
tislavské kultúrne 
a informačné stre-
disko (BKIS) sa roz-
hodlo predĺžiť otvára-
cie hodiny Hlavného 
vianočného trhu na 
základe pozitívnych 
ohlasov od návštevní-
kov, ako aj nájomcov 
stánkov. Trhy budú 
zatvorené iba počas 
troch dní vianočných 
sviatkov.

Na Hlavnom a Pri-
maciálnom námestí 
vyrastie spolu 75 stán-
kov, z toho 37 gastro 
stánkov s bohatou 
ponukou jedál a ná-
pojov. Návštevníci sa 
môžu tešiť na tradičné 
vianočné pokrmy, ako 

kapustnicu, lokše či 
cigánsku pečienku, ale 
aj na nové špeciality 
vrátane churros, pare-
ných buchiet a teplých 
miešaných nápojov. 

Novinkou je in-
teraktívna hra 
„Škriatkovo kúzlo“ 
pre najmenších
Súčasťou tohtoroč-

ných Bratislavských 
Vianoc bude aj inte-
raktívna hra pre deti 
s názvom „Škriatkovo 
kúzlo“. Malí návštev-
níci budú môcť hľadať 
vianočného škriat-
ka, ktorý pricestoval 
z Trnavy, na ôsmich 
rôznych miestach 
v Starom Meste. Táto 
aktivita premení pre-

chádzku po trhoch na 
dobrodružstvo plné 
zábavy a objavovania.

Bohatý kultúrny 
program s charita-
tívnym rozmerom
Program prinesie aj 
množstvo koncertov 
a divadelných pred-
stavení, vrátane Bet-
lehemských hier a ko-

morných hudobných 
vystúpení. Ako uvied-
la riaditeľka BKIS Ka-
tarína Hulíková, trhy 
sú nielen o výzdobe 
a programe, ale aj 
o podpore zraniteľ-
ných skupín. Náv-
števníci budú môcť 
prispieť na charitu v 
stánkoch neziskových 
organizácií a sociál-
nych podnikov.
BKIS tiež upozorni-
lo, že na dôležité dni 
adventu s typickými 
zvykmi a obradmi, 
ako sviatok svätého 
Mikuláša a svätej Lu-
cie, je  pripravený špe-
ciálny program. Tento 
rok tak bude program 
viac prispôsobený že-
laniam návštevníkov, 
aby tak ešte viac pod-
poril vianočného du-
cha.

(jp)

Predvianočná jazda? Petržalčania ostávajú skeptickí
(Dokončenie zo str. 1)

“V uplynulých týž-
dňoch tu boli polože-
né konštrukčné vrstvy 
vozovky, ukončilo sa 
asfaltovanie a táto veľ-
mi dôležitá križovatka 
je už v čiastočnej pre-
vádzke pre vozidlá,” 
uviedol magistrát. 
Práce tiež pokračujú 
aj na novej združenej 
zastávke na Farské-
ho, ktorá má zlepšiť 
prestup cestujúcim 
medzi električkami 
a autobusmi. Zvýši sa 
tak komfort pre cestu-
júcich, ktorí už nebu-
dú musieť prekonávať 
dlhé vzdialenosti pri 
prestupoch.
Projekt električkovej 
trate do Petržalky sa 

tak presúva do ďalšej 
fázy, pričom sa oča-
káva, že električkou sa 
Petržalčania prevezú 
až na jar. “Robíme všet-
ko preto, aby projekt 
predĺženia električko-
vej trate v Petržalke 
bol hotový čo najskôr, 
a aby na jar už Petr-
žalčania mohli túto 
električku naplno vy-
užívať,” podotkol pri-
mátor Matúš Vallo.

Šesť kilometrov pre 
cyklistov
Súčasťou nového 
úseku má byť aj pri-
bližne 6 kilometrov 
novovybudovaných 
cyklochodníkov, ktoré 
plynule prepoja Petr-
žalku cez Starý most s 
centrom mesta. Nový 

cyklochodník vedúci 
pozdĺž trate má pri-
spieť k zvýšeniu po-
hodlia a bezpečnosti 
cyklistov.

Presunuli protitan-
kovú stenu z II. sve-
tovej vojny
Jednou zo zaujímavos-
tí uplynulých dní bol 
aj presun 70 kilovej 
protitankovej steny 
z obdobia II. sveto-
vej vojny, ktorá sa na-
chádzala v koridore 
plánovanej trate. Tá 
bola využitá v bojoch 
v apríli 1945 pri oslo-
bodzovaní Bratislavy. 
Stenu presunuli len 
niekoľko metrov od 
jej pôvodnej polohy, 
aby nebránila výstav-
be trate, pričom sa za-

chovala jej historická 
hodnota. 
Nová električková trať 
bude mať dĺžku zhru-
ba 4 km a vzniknú na 
nej 4 nové mosty, 9 
nových križovatiek, 
už spomínaných 6 ki-
lometrov novej segre-

govanej cyklotrasy, 
33 zastávkových prí-
streškov a ďalšia in-
fraštruktúra.
Plánované náklady na 
výstavbu boli pôvod-
ne 78,5 miliónov eur, 
pričom väčšina zdro-
jov pochádza z euro-

fondov. Po korekciách 
sa cena zvýšila na 89,5 
milióna eur. Aktuálne 
sa už odhaduje na mi-
nimálne 99 miliónov 
eur.

(jp)
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Aj keď ešte rok 
2024 nie je 
na konci, už 

teraz je zrejmé, že 
výnosy za parkova-
ciu politiku (PAAS), 
prekročili sumu 10 
miliónov eur. Viac, 
ako za rok 2023 a 
výrazne viac, než 
za rok 2022, kedy 
bol projekt spuste-
ný.
Podľa podrobných 
informácií z vedenia 
magistrátu hlavného 
mesta vieme, že celko-
vé reportované výnosy 
za rok 2022 pre Brati-
slavu, vrátane podie-
lov pre mestské časti, 
boli vo výške 3 339 054 
eur (z toho pre hlav-
né mesto 2 542 677 
eur), z čoho sú pokuty 
v rámci objektívnej 
zodpovednosti vo výš-
ke 621 114 eur, krátko-
dobé parkovacie lístky 
vo výške 1 519 542 
eur a dlhodobé (rezi-
dentské, abonentské, 
bonusové) karty vo 
výške 1 198 398 eur. 
V tom čase bola PAAS 
novým, skúšobným 
projektom, na ktorý 
sme si všetci ešte len 
zvykali, zžívali sme sa 
s ním. 

Čísla rastú 
Po dvoch rokoch fun-
govania možno skon-
štatovať, že výnosy z 
parkovacej politiky v 

rámci hlavného mes-
ta každoročne stú-
pajú. Nejde pritom 
o zanedbateľné čiast-
ky. Celkové reporto-
vané výnosy za rok 
2023 pre Bratislavu, 
vrátane podielov pre 
mestské časti, už boli 
vo výške 10 044 899 
eur (z toho pre hlav-
né mesto 7 975 080 
eur), z čoho sú pokuty 
v rámci objektívnej 
zodpovednosti vo výš-
ke 2 769 640 eur, krát-
kodobé parkovacie 
lístky vo výške 5 203 
727 eur a dlhodobé 

(rezidentské, abonent-
ské, bonusové) kar-
ty vo výške 2 071 532 
eur. Ak by sa niekomu 

mohla zdať táto čiast-
ka enormná, tak bude 
zrejme prekvapením 
fakt, že rok 2024, aj 
keď ešte nie je uzavre-
tý, minuloročné výno-
sy výrazne prekročí: 
„Podľa reportov mož-
no povedať, že pred-
bežné výnosy z lístkov 
a kariet za prvých 9 
mesiacov roka 2024 
pre Bratislavu, vrátane 
podielov pre mestské 
časti, boli vo výške 12 
958 388 eur (z toho 
pre hlavné mesto 10 
393 080 eur), z čoho 
sú pokuty v rámci ob-

jektívnej zodpoved-
nosti vo výške 3 058 
861 eur zahŕňajúce aj 
nelegálne parkovanie 

na chodníku mimo 
zón PAAS, krátko-
dobé parkovacie lístky 
vo výške 7 870 108 eur 
a dlhodobé (rezident-
ské, abonentské, bo-
nusové) karty vo výške 
2 029 418 eur,“ upres-
nil hovorca magistrá-
tu, pán Peter Bubla. 

Do čoho mesto 
investuje?
Otázkou tak je, akým 
spôsobom tieto výno-
sy zhodnocuje vedenie 
hlavného mesta? „Vďa-
ka výnosom z regu-
lovaného parkovania 

PAAS môžeme budo-
vať nové parkoviská, 
parkovacie domy aj 
rekonštruovať ulice, 

t. j. investovať späť do 
lepšej dopravy. S roz-
širovaním zón PAASu 
v Bratislave budú po-
stupne rásť aj príjmy z 
regulovaného parko-
vania, a tie prispejú k 
tomu, aby sa nám po 
Bratislave lepšie cho-
dilo, jazdilo aj parko-
valo,“ doplnil hovorca, 
podľa ktorého už mož-
no parkovací systém 
PAAS v súčasnosti 
označiť za zabehnutý 
natoľko, že sa prvé vý-
nosy z neho investujú 
spať do Fondu mobi-
lity: „Vybudovanie zá-

kladnej infraštruktúry 
PAASu, ako napríklad 
príprava projektov, 
značenie zón, obsta-

ranie parkomatov, in-
formačných systémov 
a zabezpečenie kon-
troly znamenalo, že v 
prvých rokoch tieto 
počiatočné investície 
presahovali príjmy z 
parkovania. Už v roku 
2023 bol ale systém 
natoľko zabehnutý, že 
po odrátaní nákladov 
na samotnú prevádz-
ku PAASu, mohlo ísť 
do Fondu mobility 
približne 2,2 mil. eur. 
A práve tieto zdroje už 
tento rok investujeme 
späť do bratislavských 
ulíc, a to sa bude diať 
aj v ďalších rokoch. 
Teda mesto nebude 
na PAAS „zarábať“, ale 
investuje výnosy späť 
do zlepšovania dopra-
vy a verejných priesto-
rov.“ Totiž, víziou, 
resp. cieľom a úsilím 
mesta je prostred-
níctvom zavádzania 
PAAS zlepšovať do-
stupnosť parkovania 
pre obyvateľky a oby-
vateľov Bratislavy v 
mieste ich bydliska. 
Zároveň upratať verej-
ný priestor, v ktorom 
si dnes chodci, cyklisti 
a autá navzájom pre-
kážajú.

(vt)

Výnosy z PAAS prekročili sumu 10 miliónov eur

Aké sú najčastejšie chyby, na základe ktorých následne 
šoféri dostávajú pokuty za zlé parkovanie:

Z praxe vieme, že nastávajú časté chyby na strane používateľa, a to napr.:
• chybne zadaný kód úseku (štvorciferné číslo úseku parkovania, ktoré je v aplikáciách aj 
v teréne na tabuliach na stĺpoch verejného osvetlenia),
• chybne zadané EČV, preklepy,
• úhrada parkovného v parkomate tesne po vykonaní kontroly, keď parkujúci išiel k naj-
bližšiemu parkomatu alebo bol vo fáze nedokončenej úhrady v parkomate,
• v ojedinelých prípadoch môže nastať chyba ľudského faktora – kontrolóra, alebo sys-
tému.
V prípade, že sa v rámci kontroly príde na takéto pochybenie, pokuty nie sú udeľované. 
Zároveň však platí, že ak je držiteľovi motorového vozidla doručený rozkaz s pokutou a 
má preukázateľné dôkazy, že nedošlo z jeho strany k porušeniu zákona, vždy je tu ešte 
možnosť podania odporu voči rozkazu v zákonnej lehote, kedy je opätovne vec preskú-
maná. Teda ak aj čitateľ má potvrdenie o zaplatení parkovania, určite odporúčame po-
danie odporu voči rozkazu o udelení pokuty. Každé podozrenie o nesprávnom parkovaní 
je vždy overované dvojstupňovo, to znamená, že správny orgán mestskej polície ešte 
raz overuje správnosť dokumentácie zaznamenaný v teréne kontrolórmi. Až keď sa aj pri 
druhej kontrole potvrdí neoprávnené parkovanie, pristúpi sa k odoslaniu pokuty.

Hlavné mesto 
na sociálnej 
sieti informo-

valo, že podľa no-
vých Technických 
podmienok minis-
terstva dopravy 
je potrebné meniť 
značenie na prie-
chodoch pre chod-
cov. Zmena sa týka 
svetelne riadených 
križovatiek, teda 
tam, kde prechá-
dzanie riadi sema-
for. 
Po novom sa na nich 

namiesto klasických 
priechodov so zebrou 
musia vyznačovať tzv. 
miesta na prechádza-
nie – bez zebry, vy-
značené len dvoma 
prerušovanými čiara-
mi. Ministerstvo do-
pravy a ministerstvo 
vnútra sa týmto opat-
rením inšpirovali kra-
jinami ako napríklad 
Nemecko, kde už roky 
majú na svetelne ria-
dených križovatkách 
práve takéto miesta na 
prechádzanie a evidu-

jú na nich nízky počet 
vážnych nehôd. Nový 
spôsob značenia má 
pritom 4 hlavné dôvo-
dy:

1. Zebra sa bije so 
svetlom na semafo-
re. 
2. Keď semafor 
kvôli poruche nie 
je v prevádzke, 
chodec na novom 
mieste na prechá-
dzanie nemá pred-
nosť. 
3. Snaha odradiť 

chodcov od vstu-
povania do prie-
chodu na červenú.
4. Skúsenosti zo 
zahraničia zároveň 
ukazujú, že čím je 
celkový počet ze-
bier v uliciach men-
ší, tým sú vodiči 
opatrnejší tam, kde 
zebru vidia. 

Takéto miesta na pre-
chádzanie si už môže-
te všimnúť napríklad 
na križovatkách Ko-
šická - Landererova - 

Prístavná, Pionierska 
- Račianska - Jarošova, 
Pri Habánskom mlyne 
- Mlynská dolina, ale 
napríklad aj na Har-

mincovej či Vazovovej 
ulici, a postupne ich 
bude stále viac.

(bak)

Možno ste si všimli, že v meste postupne miznú „zebry” 
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Najväčším ne-
b e z p e č e n -
stvom pre 

vodomer sú zima a 
mráz, ktoré môžu 
ovplyvniť jeho 
funkčnosť. BVS pri-
náša zopár jedno-
duchých rád, ako 
zabezpečiť a ochrá-
niť vodomer či von-
kajšie rozvody pred 
zamrznutím. 

„Najčastejšie problémy 
so zamŕzaním vodo-
merov vznikajú u od-
berateľov, ktorí neobý-
vajú domy celoročne. 
Sú to hlavne záhra-
dy a chatové oblasti, 
v ktorých sa majitelia 
cez zimné obdobie ne-
zdržiavajú a pred zi-
mou nevypustia vodu 
zo systému,“ informuje 
vedúci odboru marke-

tingu a komunikácie 
BVS, Matúš Stračiak. 
„Ak je vodomerná 
šachta priestranná, 
poklop presne dosadá 
a voda sa denne po-
užíva, o zamrznutie 
vodomeru sa nemusíte 
obávať,“ dodáva Stra-
čiak. 
Ak zostane vo vodo-
mere voda bez pohy-
bu, môže zamrznúť. 
Je preto potrebné po-
klop alebo aj samotné 
potrubie a vodomer 
dôkladne zaizolovať 
tepelnou izoláciou. 
Pri silných mrazoch  
však môže zamrznúť 
aj vodomer s malým 
odberom vody, ak je 
nainštalovaný nízko 
pod stropom šachty 
alebo je nedostatočne 
zabezpečené uzatvá-
ranie šachty. Ak viete, 

že počas zimy nebu-
dete mať žiadny alebo 
takmer žiadny ober 
vody, je potrebné uro-
biť nasledovné opat-
renia: Umiestnite nad 
vodomer kryciu vrs-
tvu izolačného mate-
riálu, napr. polystyré-
novú dosku (je vhodné 
ju pripevniť na spod-

nú plochu príklopu 
vonkajšej vodomernej 
šachty). 
1. Dbajte o to, aby 
vonkajšia vodomerná 
šachta bola starostli-
vo uzavretá a jej vstup 
bol upravený tak, aby 
nemohla byť zaplave-
ná povrchovou vodou.
2. Uzavrite prívod 

vody pred vodome-
rom a vyprázdnite 
potrubie za vodome-
rom tak, aby v ňom 
nezostala ani zvyšková 
voda, ktorá môže spô-
sobiť prasknutie vodo-
meru. Tiež je vhodné 
zabezpečiť potrubie a 
vodomer izolačných 
materiálom.

3. Ak máte zarosený 
vodomer a nedá sa 
odčítať jeho stav, od-
porúčame poklepkať 
po sklíčku vodomeru 
nejakým predmetom, 
nie kovovým. Rosa sa 
tým zvyčajne zhluku-
je do kvapôčok a stav 
sa dá odčítať. Ak to 
nepomôže, vodomer 
sa zvykne sám odrosiť 
v suchšom období. 
Pri zazimovávaní zá-
hrady nezabudnite ani 
na vonkajšie vodovod-
né kohútiky, rozvo-
dy vody, zavlažovací 
systém či jazierkové 
a bazénové čerpadlá 
a fi ltrácie. Aj tie je po-
trebné pred mrazmi 
ochrániť. Silu mrazu 
totiž nie je dobré pod-
ceňovať. 

(bak)

Pred zimou sa postarajte o svoj vodomer

P
oslanci miestne-
ho zastupiteľstva 
Starého Mes-

ta odsúhlasili nové 
Všeobecne záväzné 
nariadenie (VZN) 
o miestnej dani za 
užívanie verejného 
priestranstva. Cieľom 
úpravy je zosúladiť 
miestne sadzby s po-
platkami, ktoré platia 
na uliciach v správe 
hlavného mesta. Toto 
opatrenie prináša od 
januára 2025 zvýšenie 
viacerých poplatkov, 
najmä pre prevádzko-
vateľov exteriérových 
sedení a ambulant-
ných predajných za-
riadení.

Zvýšené poplatky 
pre predajcov a te-
rasy
Jednou z hlavných 
zmien je zvýšenie po-
platku za umiestnenie 
ambulantného predaj-
ného zariadenia. Kým 

doteraz platili predaj-
covia v Starom Mes-
te daň vo výške 1,00 
€ denne, po novom 
sa táto suma zvýši na 
1,50 €, čím sa dorov-
ná sadzbe na uliciach 
spravovaných hlav-
ným mestom.

Ďalšie úpravy sa do-
tknú poplatkov za 
exteriérové sedenie, 
najmä v frekventova-
ných lokalitách ako 
Michalská, Ventúr-
ska, Panská, Laurin-
ská a Hviezdoslavovo 
námestie. Sadzba tu 
vzrastie z 1,00 € na 
1,50 € za meter štvor-
cový denne. Týmto 
krokom chce Staré 
Mesto docieliť jed-
notné podmienky pre 
všetkých prevádzko-
vateľov terás, nech 
už sa nachádzajú na 
pozemkoch spravova-
ných mestskou časťou 
alebo magistrátom.

Nové 
predmety dane
Medzi novinky patrí 
zavedenie poplatkov 
pre umiestnenie le-
šenia na verejnom 
priestranstve. Ak le-
šenie neobsahuje re-
klamu a neslúži na 
rekonštrukciu či opra-
vu fasády, bude spo-
platnené sumou 1,00 
€ denne počas prvých 

60 dní. Následne sa 
sadzba zvýši na 2,50 € 
denne. Tento poplatok 
má motivovať vlastní-
kov budov, aby skrátili 
dobu zaberania verej-
ného priestoru.

Zmena sa dotkne 
aj parkovania pre 
osoby s ŤZP
Staré Mesto upravuje 
aj poplatky za trvalé 
parkovanie vozidiel 

osôb s ťažkým zdra-
votným postihnutím 
(ŤZP). Nová sadzba je 
stanovená na 0,02 € za 
meter štvorcový den-
ne, čím sa zosúlaďuje s 
pravidlami platnými v 
rámci celého hlavného 
mesta.

Jasné pravidlá pre 
podnikateľov a 
obyvateľov
Starosta Matej Va-

gač uviedol, že prijaté 
zmeny prinesú väčšiu 
prehľadnosť a zjedno-
dušia podmienky pre 
užívanie verejných 
priestranstiev. „Zo-
súladenie pravidiel a 
sadzieb prinesie jasné 
podmienky pre záber 
verejného priestran-
stva kdekoľvek v rám-
ci katastrálneho úze-
mia Starého Mesta 
- bez ohľadu na to, či 
danú lokalitu spravu-
je mestská časť alebo 
mesto Bratislava,“ do-
plnil Vagač.
Tieto opatrenia by 
mali prispieť k efektív-
nejšiemu spravovaniu 
verejných priestorov, 
pričom Staré Mesto 
chce zachovať ich do-
stupnosť pre všetkých 
obyvateľov a návštev-
níkov. Nové pravidlá 
majú začať platiť od 1. 
januára 2025.

(jp)

Staré Mesto zavádza vyššie poplatky
pre predajcov aj prevádzkovateľov terás
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Všimli ste si zúženie Staromestskej?
(Dokončenie zo str. 1)

Táto idea pritom dl-
hodobo vzbudzovala 
rozporuplné reak-
cie vodičov. Zatiaľ čo 
jedni kvitovali snahu 
vplývať na nezodpo-
vedných šoférov psy-
chologicky, užším 
prejazdom, iní mali 
obavy z toho, že sa na 
komunikácii zvýši ne-
hodovosť veľkých áut, 
ktoré budú pre ťažší 
prejazd spôsobovať 
kolízie. K zúženiu na-
pokon vedenie hlav-
ného mesta, na čele 
s primátorom Matú-
šom Vallom, pristúpi-
lo ešte pred nástupom 
zimy a mnohí šoféri si 
to s najväčšou prav-
depodobnosťou ani 
nevšimli. Zmena sa 
pritom dotkla celého 
úseku Staromestskej 
ulice, a to od podjazdu, 
až po Most SNP.

Zmeny už nastali 
Vedenie mesta aj na-
ďalej vníma tento krok 
ako nápomocný tomu, 
aby po Staromestskej 
vodiči jazdili pomal-
šie, a teda zodpoved-
nejšie a bezpečnejšie: 
„Faktom je, že priesto-
rové pomery na Staro-
mestskej navádzajú na 
rýchlu jazdu a mera-
nia rýchlosti políciou 
potvrdzujú, že veľa 
vodičov tu povolenú 
rýchlosť bežne prekra-

čuje. Zúženie jazd-
ných pruhov je overený 
a účinný spôsob, ktorý 
opticky navádza vodi-
čov a vodičky, aby jaz-
dili pomalšie. Dôležité 
je, že počet jazdných 
pruhov zostal rovna-
ký a samotné zúženie 
pruhov nemá vplyv na 
kapacitu ani priepust-
nosť samotnej komu-
nikácie. Inými slova-
mi, úpravou značenia 
môžeme zlepšiť dodr-
žiavanie maximálnej 

povolenej rýchlosti aj 
bez toho, aby sme na 
komunikácii akokoľ-
vek zhoršili dopravu,“ 
doplnil hovorca po 
tom, ako bola úprava 
vozovky zrealizovaná. 

Pomoc polície je 
nevyhnutná
Magistrát si zároveň 
uvedomuje, že ide iba 
o jednu z možností, 
ako riešiť nezodpo-
vedných vodičov, no v 
žiadnom prípade nej-

de o fi nálne riešenie, 
ktoré spomalí úplne 
všetkých. Dopravu na 
Staromestskej by mala 
predovšetkým kon-
trolovať polícia, no 
problémom sú zrejme 
súčasné nedostatočné 
kapacity v policajnom 
zbore. Dopravných 
hliadok je tak menej 
a porušení zákonov 
o cestnej premávke, 
naopak, pribúda. „Tre-
ba tiež dodať, že jeden 
z jednoznačne najú-
činnejších spôsobov, 
ako výrazne zlepšiť do-
držiavanie povolenej 
rýchlosti, je meranie 
rýchlosti najmä pro-
stredníctvom stacio-
nárnych radarov. Dnes 
tieto kontroly ale môže 
vykonávať iba Policaj-
ný zbor SR,“ uzavrel 
Bubla s tým, že vede-
nie hlavného mesta 
dlhodobo apeluje na 
vládnych činiteľov s 
požiadavkou, aby boli 

rozšírené kompe-
tencie samospráv aj 
v tomto ohľade. 

Čakajú nás ďalšie 
zmeny 
V prípade Staromest-
skej a jej okolia pritom 
v dohľadnej budúc-
nosti nepôjde iba o je-
dinú vizuálnu a funkč-
nú zmenu. V pláne je 
tiež revitalizácia verej-
ného priestoru v okolí 
zastávky Zochova, kde 
došlo k spomínanej 
tragickej nehode. Táto 
iniciatíva zahŕňa prí-
pravu architektonickej 
štúdie, ktorej cieľom 
bude zlepšiť kvalitu 
verejného priesto-
ru, najmä s ohľadom 
na ochranu a bezba-
riérovosť pre peších 
a cestujúcich mest-
skou hromadnou do-
pravou. 

(vt)

celý článok nájdete 
na bakurier.sk

www.delikateso.sk
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Neporiadkumilovní Bratislavčania?
Možno si po-

viete, že 
predsa kaž-

dý dospelý človek 
musí vedieť vyhod-
notiť, čo patrí a čo 
nie do kanalizač-
ného potrubia. Ve-
denie Bratislavskej 
vodárenskej spo-
ločnosti (BVS) sa 
ale nestačí čudovať 
tomu, aké nevhod-
né predmety pri 
haváriách potrubia 
z neho následne pri 
haváriách odstra-
ňuje. 
Deky, nánosy jedál, 
olejov, ale aj zlaté 
zuby. Tisícky ton od-
padu odstraňuje vede-
nie BVS každoročne, 
v rámci čistení potru-
bí či riešení havarij-
ných situácií, ku kto-
rým dochádza práve 
pre upchaté potrubia. 
Mgr. Matúš Stračiak, 
PhD., vedúci odboru 
komunikácie BVS, od-
povedal na naše otáz-
ky aj o tom, čo vlastne 
do kanalizácie patrí 
a čo naopak, vôbec. 
Ak by si náhodou nie-
kto nebol istý... 

Hádžu Bratislav-
čania do kanali-
začných odtokov 
odpad, ktorý tam 
nepatrí?
Nie je to problém len 
Bratislavy, ale aj iných 
častí nášho spádového 
územia. Zamestnanci 
Bratislavskej vodáren-
skej spoločnosti pri 
jej čistení stále nachá-
dzajú rôzne predmety. 
Handry, župany či do-
konca zlaté zuby.

Dalo by sa prípad-
ne vyhodnotiť, kto-
rá mestská časť je 
v tomto smere naj-
problematickejšia 
či najnezodpoved-
nejšia?
Nedá sa to vyhodno-
tiť. Zo skúseností však 
vieme, že viac nepo-
riadku nachádzame 
v zberačoch na od-
ľahlých miestach - za 
domami, v zeleni ale-
bo za záhradami.

Aké problémy 
s uviaznutým od-
padom najčastejšie 
rieši BVS?
Poruchový dispečing 
BVS pravidelne za-

znamenáva problémy 
spôsobené vyhodením 
nevhodného odpadu 
do kanalizácie. A ke-
ďže kanalizácia nie je 
odpadkový kôš, na-
zbieraný odpad, ktorý 
do kanalizácie nepatrí, 
spôsobuje upcháva-
nie kanalizačného 
potrubia a násled-
ne problémy na čis-
tiarňach odpadových 
vôd. Nahromadením 
odpadkov tak môže 
dochádzať k zníženiu 
prietoku či k úplnej 
blokácii infraštruk-
túry. Veľkým problé-
mom sú tie predmety, 
ktoré sa omotajú na 
čerpadle a znefunkč-
nia ho. Sú to najmä 
vlhčené utierky a han-
dry. No ničím výni-
močným nie je ani sta-
vebný odpad, uteráky, 
župany či dámske hy-
gienické vložky alebo 
jednorazové plienky.

Možno pre tých, 
ktorí nevedia – aký 
odpad do kanalizá-
cie patrí a aký nie? 
Prípadne, ak si člo-
vek nie je istý, tak 
kde nájde rýchlu 

„nápovedu“?
Oveľa jednoduchšie 
je defi novať to, čo do 
kanalizácie patrí. Sú to 
prirodzené produkty 
našej činnosti na toa-
lete a toaletný papier. 
V kuchyni si treba dá-
vať pozor najmä na to, 
aby sme nevylievali do 
odpadu napríklad ole-
je, chemikálie (okrem 
saponátu). Problema-
tické sú tiež zvyšky 
jedla.

Ujasnime si to na-
príklad aj s teku-
tým odpadom – na-
príklad vylievanie 
starých polievok či 
tekutých jedál do 
toalety alebo umý-
vadiel, rovnako tak 
oleje, ako ste už 
naznačili. Čo spô-
sobuje tento odpad 
následne v potru-
bí?
Zvyšky jedla, najmä 
tuky, sa usádzajú na 
stenách kanalizácie 
a na ne sa následne na-
baľujú aj zvyšky potra-
vy. Tieto v kanalizácii 
predstavujú napríklad 
potravu pre potkany, 
ktoré sa vďaka tomu 

môžu usídľovať v 
kanalizačných prípoj-
kách.

Ako často musí 
BVS v rámci Brati-
slavy riešiť takéto 
problémy – upcha-
tie, nepriepust-
nosť, atď. – je to na 
dennej či skôr týž-
dennej, mesačnej 
báze?
BVS čistí kanalizáciu 
priebežne, každý deň. 
Najproblematickejšie 
sa javia prípojky, ktoré 
sú v blízkosti reštaurá-
cií. Tu nám zásadnej-
šie problémy spôsobu-
je najmä olej a tuky.

Prečo myslíte, že 
majú obyvatelia ta-
kýto nezodpovedný 
prístup k odpadu 
a jeho triedeniu- 
o d s t r a ň o v a n i u 
a kde vidíte možné 
riešenie?
Riešením je určite 
kontinuálna osveta 
a zodpovedné sprá-
vanie významnejších 
znečisťovateľov, ako 
sú napríklad niekto-
ré gastroprevádzky. 
Dôležité je ale aj sprá-

vanie každej domác-
nosti, nakoľko nezod-
povedným správaním 
ubližujeme infraštruk-
túre, ktorá má dlho 
slúžiť nám všetkým. 
Je dôležité povedať, že 
s takýmito probléma-
mi sa potýkajú vodár-
ne a kanalizácie nielen 
na celom Slovensku, 
ale aj vo svete.

Existujú prípadné 
čísla o tom, koľko 
upchatých či po-
škodených potru-
bí BVS rieši roč-
ne, alebo koľko 
kilogramov či ton 
odpadu v rámci čis-
tení ročne odstráni 
z miest, kde ten od-
pad nepatrí?
Odpad z kanalizácie 
za Bratislavu, Jarov-
ce, Rusove, Čunovo 
a Senec predstavuje 
približne 2 200 – 2 
500 ton ročne. Ten-
to odpad vyberieme z 
našej kanalizačnej sie-
te, ktorá má viac ako 
1 800 km potrubia.

(vt)

Budeme ťažiť viac dreva?
(Dokončenie zo str. 1)

Aktuálne je totiž v hre 
aj znižovanie stupňov 
ochrany prírody vo 
vybraných lokalitách 
nad mestom, ktoré by 
mohli byť nápomocné 
k zvýšeniu ťažby dre-
va. 

Čaká sa na postoj 
ministra
„Rokovania s minis-
terstvom životného 
prostredia prebieha-
jú, avšak Mestské lesy 
Bratislava nerokujú 
o zrušení prírodných 
rezervácií. Dôvodom 
účasti Mestských le-
sov na rokovaniach 
bola snaha o zrých-

lenie a fl exibilitu pri 
vydávaní výnimiek, 
aby mohli včas od-
straňovať nebezpečné 
stromy pri značených 
trasách, nakoľko re-
zervácia Vydrica je 
obľúbeným miestom 
pre rekreáciu so znač-
ným pohybom ľudí. 
Mestské lesy sa od 
začiatku snažia nájsť 
na riešenie nebezpeč-
ných stromov mecha-
nizmus, ktorý bude 
možné použiť aj pri 
zachovaní 5. stup-
ňa ochrany. Návrh 
na zníženie stupňa 
ochrany, ktorý na ro-
kovaniach zaznel, je 
iniciatívou minister-
stva. Konkrétny návrh 

zo strany Ministerstva 
životného prostredia 
ešte nebol predlože-
ný, preto sa nevieme k 
tomu vyjadriť,“ dopl-
nil hovorca bratislav-
ského magistrátu.

Magistrát ťažbu 
odmieta 
Ten jedným dychom 
prisľúbil, že snahou 
vedenia mesta v žiad-
nom prípade nie je 
a ani nebude ťažiť 
v obľúbených les-
ných lokalitách viac: 
„Ak by aj v disku-
tovaných územiach 
(Vydrica a Devínska 
Kobyla) zo strany vlá-
dy prišlo k zníženiu 
stupňa ochrany, ktorý 

by umožňoval vyššiu 
ťažbu dreva, na úze-
mí obhospodarova-
nom Mestskými lesmi 
Bratislava by to verej-
nosť nepocítila. V le-
soparku totiž od roku 
2019 platí interná 
mestská zonácia, kto-
rú schválilo mestské 
zastupiteľstvo a kde 
je Vydrica zaradená 
v tzv. Zóne kľudu, bez 
technickej ťažby. Ne-
ťažili sme tu ani pred 
vznikom rezervácie 
a nebudeme tu ťažiť 
ani v prípade, ak by 
sa zmenil stupeň jej 
ochrany. Pokiaľ ide 
o prírodnú rezerváciu 
Devínska Kobyla, je to 
otázka na Lesy SR, ale 

my nevidíme dôvod, 
aby to bolo inak, ako 
v prípade Vydrice.“

Nechajme sa 
prekvapiť 
Bratislavský lesopark 
je pritom mimoriad-
ne vyhľadávaná lo-
kalita, ktorú ročne 
navštívia milióny tu-
ristov a rekreantov. 
O to, aby sa v tejto 
lokalite minimali-
zovala ťažba dreva, 
v minulosti bojovali 
aj samotní občania 
Bratislavy. Súčasná 
vláda ale situáciu v le-
soch nad Bratislavou 
vníma zjavne inak. 
Snahou ministerstva 
pôdohospodárstva, 

štátnych lesov i mi-
nisterstva životného 
prostredia má byť zní-
ženie stupňa ochrany 
v rezerváciách tak, 
aby tam bolo možné 
opäť ťažiť. Ide najmä 
o časť Devínska Ko-
byla, ktorá je vo vlast-
níctve štátu. Vydricu 
vlastní z 80 percent 
mesto Bratislava, zvy-
šok tiež štátne lesy. 
K téme sa aktuálne 
nevyjadrujú. Ako sa 
bude situácia vyvíjať, 
budeme priebežne 
sledovať. 

(vt)

Nevyhadzujte 
knihy - darujte ich nám

kontakt 0907 701 786
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C
yklokoalícia a 
Znepokojené 
matky merali 

znečistenie ovzdušia 
v uliciach Bratislavy. 
Z výsledkov meraní 
vyplýva, že vzduch 
v hlavnom meste je 
veľkým rizikom pre 
zdravie obyvateľov. 

Organizácie upo-
zorňujú, že na viace-
rých miestach môže 
byť kvalita ovzdušia 
výrazne horšia, ako 

uvádzajú údaje z ofi -
ciálnych meracích 
staníc. Týka sa to hlav-
ne vyťažených ulíc 
v centre mesta ako 
Mickiewiczova, Sta-
romestská, Štefáni-
kova či Šancová, kde 
je podľa organizácií 
potrebné znižovať in-
tenzity automobilovej 
dopravy. Práve tam 
však meracie stanice 
chýbajú.

Merania koncentrá-

cie oxidu dusičitého 
(NO2) prebiehali od 
januára do mája 2024 
na 25 miestach v Bra-
tislave. Uskutočnili 
sa v rámci medziná-
rodného projektu ve-
deného organizáciou 
Deutsche Umwelthilfe 
(DUH) zameraného 
na meranie koncen-
trácií NO2 v ovzduší 
viacerých európských 
miest. Merania okrem 
Bratislavy prebiehali 
aj v Prahe, Budapešti, 

Bukurešti, Prištine a 
Sofi i. Vzorky z dlho-
dobých meraní ana-
lyzovalo švajčiarske 
laboratórium Passam 
AG.

„Výsledky naznaču-
jú, že na viacerých 
miestach v Bratislave 
je kvalita ovzdušia vý-
razne horšia, ako uvá-
dzajú údaje z meracích 
staníc Slovenského hy-
drometeorologického 
ústavu, ktoré sa prá-

ve na problémových 
miestach nenachádza-
jú. Je preto nutné mo-
nitorovať jeho kvalitu 
na väčšom množstve 
lokalít,“ uviedol pre-
zident Cyklokoalície 
Dan Kollár. „Zároveň 
je potrebné realizovať 
riešenia, ktoré znížia 
atraktivitu presunu 
autom a zlepšia pod-
mienky pre peší po-
hyb, cyklodopravu či 
verejnú osobnú do-
pravu,“ dodal.

„V tejto súvislosti je za-
rážajúca aj nečinnosť 
Ministerstva životného 
prostredia, ktoré malo 
už začiatkom tohto 
roka dokončiť Straté-
giu ochrany ovzdušia. 
Pritom v dôsledku zlej 
kvality ovzdušia roč-
ne na Slovensku pred-
časne zomrie viac ako 
5 000 ľudí,“ doplnil 
Kollár.

(bak)

Znečistený vzduch ohrozuje zdravie Bratislavčanov

Vynovené a zmodernizované. Také je Divadlo 
Aréna, ktorého komplexnú rekonštrukciu reali-
zoval Bratislavský samosprávny kraj. Po troch 
rokoch otvorilo divadlo novú sezónu už na 
domácej scéne, na Tyršovom nábreží v brati-
slavskej Petržalke. Premiéru mala inscenácia 
hry Henrika Ibsena Nepriate  udu v réžii Ras-
tislava Balleka. Slávnostné otvorenie v nede u 
17. novembra si nedalo ujs  množstvo hostí. Na 
vynovené a zmodernizované Divadlo Aréna sa 
prišli pozrie  umelci, divadelníci, ale aj politici i 
odborná verejnos .

„Divadlo Aréna je dôkazom toho, že aj v moder-
nej dobe je možné rešpektovať a chrániť naše 
historické dedičstvo a zároveň prinášať inovatív-
ne zážitky pre rôzne typy divákov. Umenie 
a kultúra sú nenahraditeľnou súčasťou života 
Bratislavského kraja – sú to hodnoty, ktoré obo-
hacujú náš každodenný život a spájajú generá-

cie. Divadlo prešlo komplexnou obnovou s dô-
razom na zachovanie historickej architektúry, do 
ktorej sme zakomponovali moderné technické 
riešenia,“ vyhlásil na otvorení bratislavský župan 
Juraj Droba.

Rekonštrukcia zahŕňala búracie práce, nové zá-
klady, oceľovú konštrukciu pre divadelnú vežu, 
reštaurátorské práce, betonárske práce na prí-
stavkoch, výmenu strechy a okien. Divadlo Aréna 
má po novom aj špičkovú techniku, ktorá refl ek-
tuje najnovšie trendy v oblasti osvetlenia, zvuku 
a vizuálnej prezentácie. Na scénu boli pridané 
najmodernejšie svetelné systémy, ktoré umožňu-
jú dynamickú prácu s atmosférou a vizuálnymi 
efektmi, čím prispievajú k hlbšiemu diváckemu 
zážitku. Vďaka kvalitnej akustike sa hlasy hercov 
a hudobné výkony prenášajú v čistej podobe aj 
do posledných radov, čo zabezpečuje rovnaký 
zážitok pre každého diváka.

Divadlo je zároveň vybavené novými interak-
tívnymi prvkami, ktoré umožnia hosťujúcim súbo-
rom zapojiť do predstavení moderné projekcie či 
virtuálne prvky. To poskytne režisérom a umelcom 
ešte väčšiu slobodu a možnosti experimentovať 
s priestorom. Okrem technológie bola rekonštruk-
cia orientovaná na zlepšenie prístupnosti divadla. 
Divadlo Aréna je dnes vybavené bezbariérovými 
prístupmi, výťahmi a zmodernizovaným sedením, 
ktoré ponúka väčší komfort. Divadlo sa tak otvorí 
ešte širšiemu spektru divákov, čím prispieva k in-
tegrácii a dostupnosti kultúry pre všetkých.

„Rekonštrukcia vytvorila z Divadla Aréna jedi-
nečné miesto, kde sa spája história a budúcnosť, 
a vďaka tomu sa stáva ideálnym priestorom pre 
umelecké experimenty a kultúrne podujatia, ktoré 
budú rezonovať nielen s Bratislavčanmi, ale aj 
s návštevníkmi z iných miest. Srdečne vás pozý-
vam, aby ste sa stali súčasťou tohto príbehu, nech 
už ste mladí, či skôr narodení,” dodal riaditeľ Di-
vadla Aréna Juraj Kukura.

Vstupenky na predstavenia v divadle si môžete 
kúpiť tu: divadloarena.sk/program

Legendárne Divadlo Aréna sa vrátilo na pravý breh Dunaja
Zrekonštruované priestory privítali prvých divákov
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Predvianočný program v mestských častiach
B

lížiace sa Viano-
ce už onedlho 
rozžiaria ulice 

Bratislavy a niektoré 
mestské časti prinesú 
pestrý predvianočný 
program pre všetkých 
obyvateľov a návštev-
níkov. Adventný čas 
bude tento rok opäť 
naplnený radosťou, 
vôňou vareného vína 
a sviatočnou hudbou, 
ktorá zaznie na mno-
hých miestach po ce-
lom meste. Bratislava 
sa tak na niekoľko 
týždňov premení na 
mesto s množstvom 
vôní, farieb a tradícií, 
kde si každý nájde to 
svoje – od pokojných 
chvíľ pri vianočných 
koledách až po akti-
vity, ktoré rozžiaria 
detské oči.

BRATISLAVA - 
NOVÉ MESTO
MIKULÁŠ 
V NOVOM MESTE
05. december, od 
16:00 do 18:00 hod.
Najmenšie Novomeš-
ťanky i Novomešťa-
nov zabavia čerti aj 
anjeli a k amfi teátru 
na Kuchajde pricestu-
je pravý Mikuláš. Nie 
však autobusom, ale 
vo svojom vlastnom 
koči ťahanom poník-
mi.

URBAN MARKET 
V NOVEJ TRŽNICI 
6. až 8. december, 
Nová Tržnica na Tr-
navskom mýte
Zimný Urban Mar-
ket sa tento rok pre-
sunie na nové miesto 
do ikonickej budovy 
Novej Tržnice. Tešiť 
sa môžete už tradične 
na kurátorskú predaj-
nú prehliadku lokál-
nej nezávislej módy 
a umeleckej tvorby, 
ktorú doplní Urban 
Food Park a sprievod-
ný program pre deti a 
dospelých. 

ADVENT V STRE-
DISKU KULTÚRY
Celý december sa 
bude niesť v čarovnej 
atmosfére rozsvie-
teného stromčeka a 
vôňou vianočného 
punču pre deti a do-
spelých.

ALICA V KRAJINE 
VIANOC
1. december, 
10.00 hod.,
Interaktívna rozpráv-
ka Divadla Zábavka 
inšpirovaná slávnym 
príbehom L. Carrola, 
plná kúziel, pesničiek 
a veselých postavi-
čiek. Vhodné pre deti 
od 4 rokov.

BRATISLAVA - 
KARLOVA VES
ROZSVIETENIE 
A POSVÄTENIE 
ADVENTNÝCH 
VENCOV
1. december, 
Pribišová ul. a na 
Nám. sv. Františka
Súčasťou programu 
budú vystúpenia žia-
kov ZUŠ Jozefa Kre-
sánka a zboru Spie-
vanie nás baví pod 
vedením Anny Re.

VIANOČNÉ TRHY 
5. december
V rámci podujatia 
budú charitatívne 
organizácie ponúkať 
svoje chutné vianoč-
né výrobky aj textil-
né vianočné výrobky. 
Nebude chýbať tra-
dičný punč a varené 
víno.

MIKULÁŠ
5. december, Ná-
mestie sv. Františ-
ka 
Mikuláš s čertom aj 
anjelom deťom prine-
sú množstvo sladkých 
prekvapení, rozpráv-
kové pesničky, koledy 
aj zábavu. Priprave-
né budú aj tematické 
tvorivé dielne.

BRATISLVA - 
RUŽINOV
R O Z S V I E T E N I E 
PRVEJ ADVENT-
NEJ SVIECE
1. december, 16:00 
hod., pred DK Ru-
žinov
Podujatie spojené 
s otvorením betlehe-
ma.

MIKULÁŠ
5. december, 17:00 
hod., pred DK Ru-
žinov
Do Ružinova príde 
Mikuláš. S deťmi sa 

stretne pred Domom 
kultúry, pripravený 
bude veselý program 
aj sladké prekvape-
nie pre tých najmen-
ších. Potešením pre 
všetkých bude roz-
svietenie vianočného 
stromčeka.

ADVENT V 
RUŽINOVE
8. december, 16:00 
hod., pred DK 
Ružinov
Rozsvietenie 2. ad-
ventnej sviece, účin-
kuje HDS Tarasa Šev-
čenka 

VIANOČNÁ POŠTA 
10. december, 
17:00 hod., SD Nivy
Kreatívne popoludnie 
pre deti a ich dospe-
lých venované prípra-
vám na vianočný čas.

BRATISLAVA - 
LAMAČ
R O Z S V I E T E N I E 
V I A N O Č N É H O 
STROMČEKA
28. november, 
17:00 hod., Ma-
lokarpatské ná-
mestie
Rozsvecovanie via-
nočného stromčeka 
na Malokarpatskom 
námestí. Súčasťou 
bude aj vystúpenie 
žiakov ZUŠ J. Kresán-
ka, nasleduje pozva-
nie na teplú polievku. 
Súčasťou podujatia je 
aj zdobenie medov-
níkov pre najmenších 
s Rodinným centrom 
Obláčik.

R O Z S V I E T E N I E 
1. ADVENTNEJ 
SVIECE
1. december, 17:00 
hod., Malokarpat-
ské námestie
Slávnostné zažatie 1. 
sviečky na adventnom 
venci s účasťou farára 
Jána Sitára a koledami 
v podaní žiakov ZUŠ 
J. Kresánka.

BRATISLAVA - 
PETRŽALKA
PETRŽALSKÉ VIA-
NOČNÉ TRHY NA 
NÁMESTÍ REPUB-
LIKY
22. november, 
17:35 a 18:00 hod.
Otvorenie vianoč-

ných trhov, rozsvie-
tenie vianočného 
stromčeka a Staros-
tov punč. Podujatie 
doplní vystúpenie FS 
HÁJENKA a skupiny 
Fragile

M I K U L Á Š S K A 
JAZDA
7. december, 14:00 
hod., štart Techno-
pol
Mikuláš svoju jazdu 
začne o 14:00 pri 
Technopole, odkiaľ 
pôjde po Romanovej 
ulici až na Námestie 
republiky, kde je jeho 
príchod plánovaný o 
15:00 hod.. Tam bude 
na všetky deti čakať 
potešenie v podobe 
sladkého balíčka. Od 
17:00 príde zahrať zo-
skupenie Cimbalko-
vo. Čas jazdy je orien-
tačný.

BRATISLAVA - 
DÚBRAVKA
R O Z S V I E T E N I E 
STROMČEKA
1. december, 16:00 
hod., pred DK Dú-
bravka
Vianočný stromček, 
ako i vianočnú guľu 
a sviece, budeme 
rozsvecovať pred do-
mom kultúry. Súčas-
ťou popoludnia bude 
aj program žiakov 
ZUŠ Eugena Sucho-
ňa, zúčastnia sa aj 
farári z oboch našich 
kostolov.

MIKULÁŠSKA AK-
CIA PRE DETI
6. december, 16:00 
hod., pred DK Dú-
bravka
Zábavný program s 
moderátorkou, priví-
tanie Mikuláša, čerta 
a anjela. 

VIANOČNÉ TRHY 
13. a 14. december, 
od 15:00 hod., pred 
DK Dúbravka
Na návštevníkov čaka-
jú stánky s občerstve-
ním a remeselnými 
výrobkami, MiniZoo 
Devín, bohatý kul-
túrny program, kto-
rého súčasťou budú 
predstavenia pre deti, 
vystúpenie skupiny 
Salamander, ale aj Le-
ny´s band. V sobotu 

sa návštevníci môžu 
tešiť na predstave-
nie Z rozprávky do 
rozprávky, speváčku 
Marcelu Molnárovú i 
zoskupenie Voising.

BRATISLAVA - 
PODUNAJSKÉ 
BISKUPICE
MIKULÁŠ V PODU-
NAJSKÝCH BIS-
KUPICIACH
7. december,  17:00 
hod., Bieloruská 
ulica 
Stretnutie s Miku-
lášom so zábavným 
sprievodným progra-
mom.

VIANOČNÉ TRHY 
2024 
5. až 8. december, 
Bieloruská ulica
12. až 15. december, 
Uzbecká ulica
19. až 22. december, 
Trojičné námestie
Stánky s vianočným 
občerstvením a sprie-
vodným kultúrnym 
programom

VIANOČNÝ HAND-
MADE 
14. december, od 
10:00 do 16:00 
hod., DK Vetvár
Vianočná výstava a 
predaj ručne robe-
ných výrobkov, ozdôb 
a dekorácií s vianoč-
nou tematikou.

BRATISLAVA 
- ZÁHORSKÁ 
BYSTRICA
PRIVÍTANIE 
ADVENTU
1. december, 15:30 
hod., Námestie Ro-
diny
V rámci podujatia 
bude pripravený via-
nočný les stromčekov, 
ktoré ozdobia deti z 
materských škôlok. 
Podujatie doplní aj 
hudobný program a 
stánky s občerstve-
ním.

BESEDA V KNIŽNI-
CI 
7. december, 16:00 
hod., v Ľudovom 
dome
Beseda so spisova-
teľkou Miroslavou 
Nagyovou, autorkou 
kníh pre deti Guľôčko 
a Ihličko. 

VÁNOCE POD 
KRISPÁNKEM
21. december, o 
16.00 hod., v Ľudo-
vom dome
Malé vianočné trhy 
vo dvore Ľudového 
domu, kde sa pripra-
vuje kapustnica a iné 
dobroty. Súčasťou 
programu je aj sprie-
vodné čítanie v kniž-
nici. Počas podujatia 
je možné navštíviť aj 
kováčsku dielňu.

BRATISLAVA – DE-
VÍNSKA NOVÁ VES
VIANOČNÁ ULIČ-
KA
4. až 7. december, 
Hradištná ulica
Tak ako každý rok, aj 
tento, čaká na všet-
kých magická vianoč-
ná atmosféra, na via-
nočných trhoch budú 
môcť návštevníci 
ochutnať rozvoniava-
júce dobroty i nakúpiť 
krásne vianočné dar-
čeky – to všetko s bo-
hatým a zaujímavým 
kultúrnym progra-
mom.

BRATISLAVA - 
RUSOVCE
OTVORENIE 
VIANOČNÝCH 
TRHOV V 
RUSOVCIACH
1. december, 16:00 
hod., Rímsky 
parčík
Slávnostné zapálenie 
prvej sviece na mest-
skom adventnom 
venci spolu so zasvie-
tením vianočného 
stromčeka v Rusov-
ciach. Predvianočnú 
atmosféru spríjemnia 
stánky s vianočným 
sortimentom a s  kul-
túrnym programom.

BRATISLAVA - 
ČUNOVO
ADVENTNÉ 
POPOLUDNIE
14. december
Každoročné charita-
tívne podujatie, ktoré 
sa koná počas adven-
tu a organizuje ho 
Chorvátsky kultúrny 
spolok. 
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V 
Slovenskom 
národnom di-
vadle zavládol 

smútok po správe, 
že dnes nás navždy 
opustila jedna z naj-
pozoruhodnejš ích 
primabalerín Baletu 
SND, vzácny človek 
Augusta Herényio-
vá-Starostová.

Patrila do generácie 
prvých slovenských 
sólistov, absolventov 
súkromnej školy Elly 
Fu c h s o v e j - L eh o t-
skej. V SND pôsobila 
od roku 1947, od roku 
1950 na poste sólistky 
a v roku 1977 sa stala 
baletnou majsterkou 
a asistentkou chore-
ografa. Baletu SND 
ostala verná celých 37 
rokov, lebo ako pove-
dala v jednom z roz-

hovorov, „je radosťou 
každé ráno prísť na 
tréning, nehovoriac už 
o večerných stretnu-
tiach s divákmi“. 
Na scénu sa vrátila aj 
v osemdesiatke. 

Debutovala v Deli-
bovej Coppélii ako 
Swanilda. Vďaka su-
verénnej tanečnej 
technike a hereckým 
schopnostiam ju ob-

sadzovali do postáv 
rôznych žánrov: Zla-
tovláska z Nedbalov-
ho baletu Z rozprávky 
do rozprávky (1956), 
Lesná víla z Rozpráv-
ky o Janovi (1960), 
Herečka z Asafi e-
vovho baletu Pla-
mene Paríža (1952) 
alebo Zarema z jeho 
Bachčisarajskej fon-
tány (1953), Aurora 
z Čajkovského Spia-
cej krásavice (1957), 
Odetta a Odília z La-
butieho jazera (1964), 
Popoluška z Proko-
fi evovho rovnomen-
ného baletu (1951), 
Pani Medenej hory 
z Kamenného kviet-
ka (1958) alebo Júlia 
z Romea a Júlie (1968), 
Mechmene Banu 
z Melikovovej Le-
gendy o láske (1963) 

alebo Giselle a Myrta 
z Adamovho baletu 
Giselle (1956, 1966) 
– to je len stručný vý-
počet najúspešnejších 
postáv, ktoré tancova-
la po boku význam-
ných sólistov, akými 
boli Jozef Zajko, Vla-
dimír Marek, Zoltán 

Nagy, Ján Haľama, Ti-
tus Pomšár a ďalší. 

Augusta Herényio-
vá žila tancom aj po 

skončení aktívnej ka-
riéry. Vo veku osem-
desiat rokov účinko-
vala v balete Jamesa 
Kudelku Štyri ročné 
obdobia. Pred desia-
timi rokmi stvárnila 
postavu starej mamy 
v detskom balete 
Z rozprávky do roz-

právky. Napriek vy-
sokému veku nikdy 
nechýbala na žiadnej 
premiére či balet-
nom gala. Jej posled-

nou návštevou bolo v 
roku 2020 slávnostné 
predstavenie Labutie-
ho jazera pri príleži-
tosti 80. narodenín jej 
kolegu a priateľa Jána 
Haľamu.  

Augusta Herényio-
vá sa narodila 6. 
mája 1930 v Bra-
tislave, kde aj dnes 
11. novembra 2024 
zomrela. Je držiteľ-
kou ocenenia Za 
vynikajúcu prácu 
(1960), titulu Zaslú-
žilá umelkyňa (1966), 
ceny Literárneho 
fondu za celoživotné 
dielo (1995). V roku 
2015 si z rúk prezi-
denta Andreja Kisku 
prevzala vysoké štát-
ne vyznamenanie Pri-
binov kríž I. triedy.
Česť jej pamiatke!

Odišla Augusta Herényiová, dáma, 
pre ktorú bolo radosťou žiť pre balet
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Darujte svojim blízkym hudbu

Platnosť od 1. 12. 2024 v Pokladnici SF

Na koncerty 8., 9., 16., 17.

alebo 26. januára 2025

V 
s y c h r a v o m 
j e s e n n o m 
a zimnom ob-

dobí vás pozývame  na 
koncerty v Slovenskej 
fi lharmónii. Staňte sa 
aspoň na malú chvíľu 
aj vy súčasťou nášho 
hudobného príbehu. 
Ponúka celé spektrum 
zaujímavých kon-
certov našich troch 
umeleckých telies 
a stretnutia so zahra-
ničnými osobnosťami, 
ktoré budú hosťami 
našich koncertov. Slo-
venská fi lharmónia 
otvorila svoju 76. kon-
certnú sezónu, orches-
ter oslávil 75. výročie 
svojho založenia a v 
našich sálach zazne-
li prvé koncerty via-
cerých komorných a 
symfonických cyklov. 
76. koncertná sezó-
na potrvá do 26. júna 
2025. Veríme, že kaž-
dý z vás si v nej nájde 
niečo na upokojenie 
duše a spríjemnenie 
všedných dní.
Naše tri telesá (Slo-
venská fi lharmónia, 
Slovenský fi lharmo-
nický zbor a Slovenský 
komorný orchester) 
nás v tomto období 
reprezentujú na ume-
leckých zájazdoch 
v zahraničí. Sloven-
ská fi lharmónia sa 
predstavila so šéfdi-
rigentom Danielom 
Raiskinom po roku 
v pražskom Obecnom 
dome pri príležitosti 

výročia vzniku Česko-
slovenskej republiky. 
Nasledovali koncerty 
v dvoch nemeckých 
mestách – v Stutt-

garte a Kolíne nad 
Rýnom. Slovenský fi l-
harmonický zbor nás 
úspešne reprezentoval 

Drážďanoch. Orches-
ter a zbor sa spoločne 
predstavia v novem-
bri vo viedenskom 
Stephansdome (22. 

11. 2024) a Slovenský 
komorný orchester a 
Slovenský fi lharmo-
nický zbor odcestujú 

predvianočnom obdo-
bí do Paríža. 
Koncerty pokračujú aj 
v bratislavskej Redute, 
v koncertných sálach, 

na ktoré vás srdečne 
pozývame. 
•Symfonické koncerty 
Slovenskej fi lharmó-

nie sú na programe 
vo štvrtok a piatok 28. 
a 29. novembra 2024 
o 19.00. Slovenský di-
rigent a skladateľ Pe-
ter Breiner s naším 
orchestrom pripraví 
premiéru svojej suity 
z baletu Majster 
a Margaréta podľa ro-
mánu Michaila Bulga-
kova. Program kon-
certov doplnia diela 
Williama Waltona a 
Koncert pre violon-
čelo Josepha Haydna, 
ktorý zaznie v inter-
pretácii violončelistu 
Kráľovskej fi lharmó-
nie Richarda Harwo-
oda. Koncert uvedie 
s kadenciou Petra 
Breinera.
S Petrom Breinerom 
sa môžete stretnúť 
osobne. Pred štvrt-
kovým koncertom 
(28. 11. 2024) vás po-

zývame aj na pred-
koncertné stretnutie 
s dirigentom, skla-
dateľom, aranžérom 
a klaviristom Petrom 
Breinerom, ktorý nám 
predstaví svoj nový 
symfonický opus. 
Rozhovor s ním bude 
viesť dramaturg Juraj 
Bubnáš. Stretnutie sa 
začne o 18.15 vo foye-
ri SF.
•V rámci novej sezóny 
sa za dirigentský pult  
vrátia aj bývalí šéfdi-
rigenti SF. V decem-
bri to budú koncerty 
pod taktovkou Jamesa 
Judda ( 5. a 6. decem-
bra 2024). V rámci 
programu anglickej 
hudby opäť uvedie 
slávne Variácie Enig-
ma Edwarda Elgara.
•V Pokladnici Sloven-
skej fi lharmónie alebo 
online vám ponúka-
me  ORIGINÁLNE 
DARČEKY pre vašich 
blízkych – darujte 
tento rok vstupenky 
na koncerty Sloven-
skej fi lharmónie. Ak si 
neviete vybrať, pripra-
vené máme Darčeko-
vé poukazy v rôznych 
hodnotách. 
•Vstupenky na kon-
certy alebo Darčekové 
poukazy sa dajú zakú-
piť v pokladnici Slo-
venskej fi lharmónie 
v pracovných dňoch 
od 12.00 – 18.00 a on-
line na www.fi lharmo-
nia.sk.

(bak)

Slovenská fi lharmónia otvorila 76. koncertnú sezónu
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Karlova Ves: Rekonštrukcia ZŠ A. Dubčeka nie je neúspechom
(Dokončenie zo str. 1)

Napriek tomu sa pro-
jekt rekonštrukcie po-
darilo úspešne dokon-
čiť a skolaudovať.

Čo všetko sa na 
škole urobilo?
Hĺbková zelená ob-
nova Základnej školy 
A. Dubčeka na Majer-
níkovej 62 bola zame-
raná na zníženie ener-
getickej náročnosti 
budovy a na výrazné 
zlepšenie kvality vnú-
torného prostredia 
školy. Hĺbková zelená 
obnova je príkladom 
viacerých inovatív-
nych a zelených rieše-
ní. Súčasťou je využí-
vanie zrážkovej vody, 
obnoviteľných zdro-
jov energie a zeleň 
s podporou biodiver-
zity, čo bude prispievať 
k zmierňovaniu a pri-
spôsobovaniu sa do-
padom zmeny klímy. 
V rámci rekonštrukcie 
budovy základnej ško-
ly bol vytvorený nový 
priestor na vzdeláva-
nie a šírenie osvety – 
Komunitné vzdeláva-
cie centrum pre klímu 
a biodiverzitu. V rámci 
neho bolo zrealizova-
ných množstvo aktivít 
pre žiakov, učiteľov ZŠ 
a verejnosť. Od jeho 
otvorenia navštívilo 
jeho podujatia takmer 
1500 návštevníkov.

Zlepšenie 
prostredia školy
Všetky tieto opatre-
nia majú významný 
priaznivý dopad na 
zvýšenie kvality vnú-
torného i vonkajšieho 
prostredia školy, ale 
aj na životné prostre-
die v Karlovej Vsi. Za-
vedené prototypové 
riešenia podľa energe-
tického certifi kátu zre-
alizovaného po hĺbko-
vej obnove, umožnia 
znížiť uhlíkovú stopu 
budovy o viac ako 33 
percent (CO2 t/rok) 
a spotrebu energie na 

vykurovanie, prípravu 
TÚV a osvetlenie zák-
ladnej školy o 76 per-
cent (kWh/rok).

Hľadalo sa umenie 
možného
Zrealizovaná hĺbková 
zelená obnova vyso-
ko presiahla úroveň 
bežnej rekonštrukcie 
a možno ju právom 
považovať za nad-
štandardnú ukážku 
hĺbkovej obnovy pô-
vodnej budovy z 90. 
rokov na Slovensku. 
Navyše, všetky práce 
sa realizovali v mimo-
riadne ťažkom období 
pandémie a následne 
globálnej krízy spôso-
benej vojnou na Ukra-
jine. Keďže objem prác 
presahoval fi nančné 
možnosti Karlovej Vsi, 
hľadal sa spôsob ex-
terného fi nancovania. 
Mestskej časti sa da-
rilo postupne úspešne 
získavať dodatočné 
zdroje z viacerých me-
dzinárodných i národ-
ných zdrojov.

Pochybenia zo 
strany externého 
obstarávateľa
Úrad pre verejné ob-
starávanie (ÚVO) pri 
kontrole našiel nedo-
statky vo verejnom 
obstarávaní. Všetky 
podklady pre verej-
né obstarávanie (VO) 
pripravoval externý 
verejný obstarávateľ, 
ktorý mal s podobný-
mi zákazkami skúse-
nosti. Za členov ko-
misie na posúdenie 
verejnej súťaže určil 
osoby, ktoré sa reali-
záciou VO a hodno-
tením ponúk zaobe-
rajú profesionálne. 
Podobných zákaziek 
na stavebné práce od 
roku 2014 vyhodnotil 
desiatky. Vo verejnom 
obstarávaní sa úspeš-
ným napokon stal 
iba jeden uchádzač, s 
ktorým bola podpísa-
ná rámcová dohoda. 
V dôsledku skutoč-

nosti, že len jedna 
ponuka bola vyhod-
notená ako spĺňajúca 
požiadavky obstará-
vateľa, nekonala sa ani 
pôvodne plánovaná 
elektronická aukcia.

Časová tieseň
Karlova Ves mala pred 
sebou dve možnosti. 
Mohla pre pandémiu 
a obmedzené mož-
nosti dodávateľov prác 
všetky práce zastaviť 
a prísť aj o veľké za-
zmluvnené dotácie. 
Druhou možnosťou 
bolo začať hĺbkovú 
rekonštrukciu na zák-
lade rámcovej zmluvy 
vyplývajúcej z obsta-
rávania, hoci aj zatiaľ 
s čiastočnými fi nanč-
nými prostriedkami, 
ktoré boli v tom čase 
zaistené grantovými 
zmluvami. S pokutou 
od ÚVO vtedy nikto 
nepočítal. Proces ve-
rejného obstarávania 
totiž realizovala exter-
ná fi rma a tá na riziká 
mestskú časť vtedy 
neupozornila. Karlova 
Ves sa preto rozhodla 
pokračovať v prácach, 
aby sa dokončili včas 
v súlade s podmien-
kami poskytovateľov 
dotácií. Celý projekt 
hĺbkovej obnovy školy 
musel byť totiž do ur-
čitého termínu ukon-
čený. V prípade, že 
by bolo VO zrušené a 
robilo by sa nové, prá-
ce by neboli ukončené 
v stanovenom termí-

ne. Karlova Ves by tak 
prišla o všetky fi nanč-
né prostriedky, ktoré 
sa jej podarilo získať 
zo zdrojov Nórskych 
grantov, Európskej ko-
misie a z Environmen-
tálneho fondu.

Extrémny 
nárast cien
Dodatkovanie pô-
vodných zmlúv bolo 
spôsobené, najmä 

nepredvídateľnými 
okolnosťami neprime-
raného nárastu cien 
stavebných materiálov 
a prác, následne aj in-
fl áciou. S týmito fak-
tormi sa stretali v tom 
čase všetci realizátori 
stavieb. Karlova Ves 
podporovala kontrolu 
ÚVO, keďže externý 
verejný obstarávateľ 
trval na tom, že po-
stupoval v zmysle zá-
kona o VO a nedošlo 
k žiadnemu pochybe-
niu. Kontrola na ÚVO 
sa začala v decembri 

2022 a trvala takmer 
rok, do októbra 2023. 
Počas kontroly ne-
mohli byť prerušené 
stavebné práce, keďže 
hĺbková obnova verej-
nej budovy bola rea-
lizovaná z viacerých 
fi nančných zdrojov 
a bolo potrebné napl-
niť plánované úlohy 
v presne stanovenom 
termíne. Po obdržaní 
správy z kontroly ÚVO 

boli na karloveskom 
miestnom úrade prija-
té opatrenia na pred-
chádzanie podobným 
prípadom v budúc-
nosti. Zodpovednosť 
voči externému verej-
nému obstarávateľovi 
za vzniknutú škodu 
uplatňuje Karlova Ves 
súdnou cestou.

Naoko veľká 
pokuta
Celkovo Karlova Ves 
získala z rôznych 
dotačných zdrojov 
na podporu obno-

vy verejných budov 
a priestorov, podpo-
ru športu, kultúry a 
sociálnych vecí od 
roku 2015 takmer 6 
miliónov eur. Zlomok 
z toho, pokutu vo výš-
ke viac ako 70-tisíc 
eur úrad už zaplatil. 
Na základe výsledku 
kontroly z ÚVO určilo 
ministerstvo životné-
ho prostredia zníženie 
grantu na danú zákaz-
ku vo výške 25 percent 
z Nórskych grantov 
a 7 percent z Environ-
mentálneho fondu. 
Rozdiel vynaložených 
výdavkov bol násled-
ne fi nančne vykrytý 
z rozpočtu MČ. Na-
priek týmto neprí-
jemným skutočnos-
tiam viac ako polovicu 
nákladov na obnovu 
budovy ZŠ A. Dub-
čeka pokryli externé 
dotácie. Ak by MČ 
nezískala prostried-
ky na rekonštrukciu, 
pravdepodobne by sa 
nerealizovala, resp. 
vykonali by sa len 
nevyhnutné opatre-
nia, ktoré by vyrieši-
li technické poruchy 
a havarijné stavy 
v budove. Pozitívom 
je však, že sa podarila 
rekonštrukcia budovy 
základnej školy vo veľ-
kom rozsahu. Napriek 
nepriaznivým okol-
nostiam vznikol výni-
močný projekt, ktorý 
slúži deťom a učite-
ľom. Je dôležité a po-
trebné pokračovať aj 
v rekonštrukciách ďal-
ších základných škôl 
a materských škôl. 
Vzhľadom na fi nan-
covanie samospráv to 
bez externých zdro-
jov ani naďalej nebu-
de možné. Zahŕňa to 
však veľké administra-
tívne riziká a fi nančné 
neistoty spojené s po-
liticky motivovanými 
obvineniami založe-
nými na nepravdivých 
tvrdeniach.

(vt)
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V Stupave vznikne vlaková stanica Bratislava – západ
(Dokončenie zo str. 1)

Zdôrazňuje, že žiadne 
sťahovanie bratislav-
skej vlakovej stanice 
do Stupavy, sa konať 
nebude. „Hlavná sta-
nica zostane navždy 
v Bratislave. Presťa-
hovať ju do Stupavy 
nikdy nebolo v pláne. 
Pravdou je, že výsled-
ky realizačnej štúdie 
ukazujú, že práve v 
Stupave vyrastie úpl-
ne nová stanica, kto-
rú môžeme pracovne 
nazývať Bratislava – 
západ. Je to nový pro-
jekt, ktorý bude mať 
veľmi významný vplyv 
aj na hlavnú stanicu 
v Bratislave,“ vysvetlil 
Jozef Ráž vo svojej in-
ternetovej relácii Krí-
žom krážom s Jožom 
Rážom. A tento jeho 
zámer kvituje aj sú-
časné vedenie hlavné-

ho mesta: „Z verejných 
vyhlásení ministra do-
pravy je zrejmé, že aj v 
prípade vybudovania 
stanice Bratislava - 
západ v Stupave, zo-
stane význam súčasnej 
bratislavskej hlavnej 
stanice zachovaný. 
Naďalej by tam za-
stavovali vlaky z celé-
ho Slovenska, väčšina 
regionálnej dopravy, 
podobne, ako teraz, a 
dokonca aj rýchlovla-
ky. Je preto potrebné 
a z úrovne hlavného 
mesta budeme naďalej 
apelovať na štát, aby 
sa našli investície na 
potrebnú rekonštruk-
ciu hlavnej stanice, 
ktorá musí zahŕňať 
skvalitnenie a rozšíre-
nie všetkých priestorov 
pre verejnosť. Týka sa 
to nástupísk aj pocho-
dov, ktorých kapacita 
už nepostačuje a kto-

ré nie sú bezbariérové. 
Tiež zhromaždovacích 
priestorov, čakární, 
priestorov služieb a 
prestupov na MHD. Je 
rovnako dôležité, aby 
všetky zmeny mali vy-
sokú architektonickú 
úroveň,“ uviedol ho-
vorca magistrátu, Pe-
ter Bubla. 

Ako to bude vyze-
rať v praxi 
Ako je teda myslený 
rozdiel medzi súčas-
nou vlakovou stani-
cou v hlavnom mes-
te a novou, ktorá má 
vzniknúť v Stupave? 
„Slovensko je zapoje-
né do medzikrajového 
projektu takzvaných 
vysokorýchlostných 
tratí, ktoré budú jed-
ného dňa spájať všetky 
hlavné európske mestá 
(VRT). Projekt je tak 
ďaleko, že už existuje 

projekt štúdie reali-
zovateľnosti a z neho 
máme prvé predbežné 
výsledky. A tento pro-
jekt ukazuje to, že tieto 
vysokorýchlostné vlaky 
síce budú prechádzať 
hlavnou stanicou v 
Bratislave, ale končiť 
budú práve v Stupave, 
pretože tento variant 
vyšiel zo všetkých ako 
najvýhodnejší. Rých-
lovlak v Bratislave 
zastaví, ale iba na 
krátky nástup – vý-
stup, no koncovú sta-
nicu tam mať nebude. 
Teda aj servisné státie 
už bude v Stupave, čo 
odľahčí momentálne 
preťaženú bratislav-
skú hlavnú stanicu. To 
znamená, že sa nám 
za európske peniaze 
podarí vybudovať jed-
nu veľkú stanicu, kto-
rá bude slúžiť ako zá-
zemie pre všetky vlaky 

a bratislavská stanica 
bude krátkou zastáv-
kou pre nástup a vý-
stup,“ vysvetlil detailne 
Ráž, ktorý doplnil, že 
rýchlovlaky by vstú-
pili na naše územie 
cez Rajku, prešli by 
cez Rusovce, Prístav-
ný most až na súčasnú 
hlavnú stanicu, tam 
by nakrátko zastavili 
a išli ďalej do Stupavy, 
do stanice západ, a po-
tom odtiaľ do Česka a 
ďalej. 

Koncová stanica – 
Stupava 
„Hlavné mesto podpo-
rí každé úsilie štátu 
o to, aby Bratislava 
mala kvalitnú hlav-
nú stanicu a kvalitné 
železničné napojenie 
nielen do zázemia 
Bratislavy a ostatných 
miest Slovenska, ale 
prostredníctvom vyso-

korýchlostnej trate aj 
na hlavné/veľké eu-
rópske mestá, ako je to 
štandardom aj v iných 
európskych hlavných 
mestách. Bratislava je 
hlavným mestom eu-
rópskeho štátu a ako 
európske hlavné mesto 
tohto storočia, má mať 
tomu zodpovedajú-
cu aj hlavnú stanicu,“
doplnil hovorca bra-
tislavského magistrá-
tu, ktorý je očividne 
súčasnému riešeniu 
problému s vlakovou 
dopravou naklonený. 
Treba však dodať, že 
pôjde o veľkú investí-
ciu a dlhoročný pro-
ces, ktorý je ešte len v 
rovine úvah.  

(vt)

Súčasná rea-
lita ukazuje, 
že v rôznych 

krajoch sú na od-
deleniach štátnej 
polície aj 20%tné 
podstavy. Z toho 
dôvodu chýbajú v 
uliciach hliadky a 
problém sa týka aj 
Bratislavy. 
S vedením minister-
stva vnútra o zme-
ne zákona, ktorý by 
problém čiastočne 
riešil, rokuje aj ZMOS 
(Združenie miest 
a obcí Slovenska), v 
ktorého pracovnej 
skupine je i Martin 
Chren, starosta Ru-
žinova, ktorý nám k 
téme vyjadril svoj ná-
zor. 

Zmena zatiaľ 
nenastala 
P o d d i m e n z o v a n é 
stavy zamestnancov 
v policajnom zbore 
môžu značiť viaceré 
problémy, medzi ktoré 
sa radí i nedostatočný 
počet hliadok v uli-

ciach hlavného mes-
ta. Vedenie Bratislavy 
to pociťuje, mimo iné 
aj v tom, že chýbajú 
hliadky, ktoré by kon-
trolovali dopravnú 
situáciu na cestách. 
„Dlhodobo preto s ďal-
šími samosprávami 
apelujeme na vládu 
a parlament, aby bolo 
priamo obciam umož-
nené vykonávať mera-
nie povolenej rýchlosti 
prostredníctvom sta-
cionárnych radarov 
a uplatňovať tak ob-
jektívnu zodpoved-
nosť. Toto si ale vyža-
duje zmenu legislatívy 
a ochotu k zmene sme 
zatiaľ nenašli,“ prezra-
dil pre Bratislavského 
kuriéra Peter Bubla, 
hovorca magistrátu. 

Rozviazané ruky 
samospráv
Totiž, súčasná legis-
latíva dovoľuje merať 
rýchlosť len štátnej 
polícii. Ministerstvo 
vnútra má preto pri-
pravovať nový zákon 

o obecných políciách, 
ohľadom ktorého ro-
kovalo aj so zástup-
cami ZMOSu. Zdru-
ženie zmeny nielenže 
kvituje, ale dlhodobo 
a naliehavo očakáva. 
Posledné rokovanie 
malo prebehnúť ešte 
v marci tohto roka, 
no nový zákon stále 
nie je schválený. Ten 
by, v prípade prijatia, 
umožňoval samosprá-
vam, aby mohli merať 
rýchlosť na cestách 
pomocou statických 
radarov umiestnených 
vo vytypovaných loka-
litách. Pokuty by tak 
vedeli dávať aj mestskí 
policajti a celý princíp 
by mal fungovať ob-
dobne, ako v prípade 
vyberania pokút pri 
parkovacej politike 
PAAS. 

Príslušníkov polí-
cie je nedostatok 
„V Bratislave už dlho-
dobo, niekoľko rokov, 
vnímame problém s ne-
dostatkom policajtov. 

Tak štátnych, ako aj 
mestských. Atraktivita 
tejto práce - vzhľadom 
na vyššie životné ná-
klady v hlavnom mes-
te - je výrazne nižšia, 
než inde na Slovensku. 
Napríklad len v okrese 
Bratislava 2 už dlhé 
roky chýbajú desiatky 
príslušníkov PZ SR, 
k naplneniu určených 
„tabuľkových" miest. 
Nedostatok príslušní-
kov sa tak, samozrej-
me, automaticky pre-
javuje aj pri strážení 
verejného poriadku, 
dopravných predpisov, 
a podobne,“ priblížil 
Martin Chren, staros-
ta mestskej časti Brati-
slava – Ružinov, ktorý 
sa snaží apelovať na 
vedenie štátnej polí-
cie a parlament, aby sa 
nový zákon čím skôr 
prijal. V mnohom by 
tak samosprávam, ako 
aj obyvateľom pomo-
hol a zároveň uľahčil 
život.

Zmena, ktorá by 
pomohla 
„Nový zákon o mest-
skej polícii prešiel dl-
hodobým legislatív-
nym procesom a je 
už niekoľko mesiacov 
po schválení vládou 
pripravený na pred-
loženie do parlamen-
tu. Zatiaľ sa tak, žiaľ, 
neudialo. V tomto zá-
kone sa navrhuje aj 
mierne rozšírenie kom-
petencií mestskej polí-
cie, napríklad pri me-
raní rýchlosti formou 
objektívnej zodpoved-
nosti (MsP dnes môže 
merať rýchlosť osob-
ne, avšak nie formou 
objektívnej zodpoved-
nosti, t. j. namonto-
vania stacionárnych 
radarov bez osobnej 
prítomnosti prísluš-
níka MsP). Zároveň 
si vieme predstaviť aj 
možnosť pre MsP riešiť 
ďalšie druhy priestup-
kov, ktoré majú vplyv 
na bezpečnú a plynulú 
dopravu v meste - na-
príklad prechádzanie 

na červenú, vjazd do 
križovatky, kde nie je 
voľný prejazd a autá 
z jedného smeru tak 
zablokujú dopravu 
pre autá z iných sme-
rov, a podobne,“ dodal 
starosta Chren, podľa 
ktorého má vedenie 
štátnej polície oba-
vy najmä z toho, že 
by odvolacie orgány 
na krajských riaditeľ-
stvách následne za-
plavila vlna odvolaní 
sa voči pokutám za 
prekročenú rýchlosť, 
ktoré by vydali mestskí 
policajti. To ale Chren 
nevníma ako problém, 
pričom sa odvoláva 
na fungujúcu systém 
PAAS a vyberanie po-
kút v rámci neho, kto-
rých sú ročne tisícky. 
Naopak, po novom 
by mohli samosprávy 
rišiť dopravnú situá-
ciu tam, kde to najviac 
potrebujú. 

(vt)

Budú mestskí policajti vyberať pokuty za rýchlosť? 

celý článok nájdete 
na bakurier.sk
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celý článok nájdete 
na bakurier.sk

Rakovina pros-
taty je tretím 
n a j č a s t e j -

ším onkologickým 
ochorením u mu-
žov na Slovensku, 
pričom každý rok 
sa diagnostiku-
je približne 3000 
nových prípadov. 
Tento tip rakoviny, 
ktorý postihuje pre-
važne mužov nad 
50 rokov, je veľmi 
závažný a často sa 
diagnostikuje až 
v pokročilom štá-
diu, čo výrazne 
znižuje šance na 
úspešnú liečbu. 
Napriek tomu, že 
prevencia a včasná 
diagnostika sú kľúčo-
vé, stále veľmi málo 
mužov chodí na pra-
videlné urologické 
prehliadky, čím si zby-
točne znižujú šance 
na včasné odhalenie 
ochorenia. Téma pre-
vencie rakoviny pros-
taty a semenníkov je 
jednou z hlavných 
tém, ktoré rezonujú 
aj v rámci Movem-
bra, medzinárodnej 
kampane zameranej 
na zvyšovanie pove-
domia o mužskom 
zdraví. O dôležitosti 
prevencie, diagnosti-
ky a liečby rakoviny 
prostaty hovorí pre 
Bratislavského kurié-
ra MUDr. Ľubomír 
Uherčík, PhD., pri-
már urologického 
oddelenia Fakultnej 
nemocnice Agel Ska-
lica, ktorý vystúpi aj 
na benefi čnom evente 
MOVEMBER 2024 v 
Hoteli Devín v Brati-
slave, 29. novembra, 
kde je vstup širokej ve-
rejnosti voľný. Násled-
ne, 30. novembra, sa 
uskutoční charitatív-
ny beh MOVEMBER 
Charity Run, z ktoré-
ho výťažok poputuje 
na podporu Ligy proti 
rakovine. Viac infor-

mácii nájdete na profi le 
@movember_sk.

Ktoré príznaky ra-
koviny prostaty 
a semenníkov sú 
najčastejšie pre-
hliadané, a prečo 
je dôležité ich včas 
zachytiť?
Rakovina prostaty 
v skorom štádiu je 
bezpríznaková a bez-
bolestná, a preto je 
možné diagnostikovať 
ju väčšinou iba vďaka 
preventívnej prehliad-
ke. Keď sa príznaky 
vyskytnú, už je to znak 
rozšíreného ocho-
renia, kedy je liečba 
náročnejšia a prog-
nóza výrazne horšia. 
Ak sa ochorenie za-
chytí v čase, keď je 
nádor ohraničený iba 
na prostatu, úspešnosť 
úplného vyliečenia je 
veľmi vysoká. Prízna-
kom rakoviny semen-
níkov je najčastejšie 
nebolestivá hrčka. 
Preto mužom odporú-
čam samovyšetrenie 
počas bežnej hygie-
ny, hoci aj každý deň 
v rámci sprchovania. 
Keď si muž nahmatá 
hrčku alebo niečo, čo 
tam byť nemá, mal by 
ihneď navštíviť lekára.

Od akého veku by 
mali muži zvažovať 
pravidelné urolo-
gické prehliadky, a 
prečo sa odporúča 

ich pravidelnosť?
Preventívnu prehliad-
ku u urológa by mal 
absolvovať každý muž 
po 50. roku života, a to 
každé dva roky, resp. v 
závislosti od výsledku 
vyšetrenia. U mužov, 
ktorí majú v priamom 
príbuzenstve ochore-
nie prostaty, sa odpo-
rúča pravidelná náv-
števa špecialistu už po 
40. roku života. Pravi-
delnosť preventívnej 
prehliadky je nesmier-
ne dôležitá, aby sa ná-
dor zachytil včas, čím 
sa zvyšuje šanca na 
úplné vyliečenie.

Rizikové faktory ra-
koviny prostaty sú 
pre mužov reálnou 
hrozbou – ktoré 
z nich možno 
ovplyvniť a ako?
Medzi rizikové fak-
tory patrí vek. S pri-
búdajúcim vekom sa 
zvyšuje riziko ocho-
renia, ale tento fak-
tor nikto z nás neo-
vplyvní. Rovnako ani 
rodinnú anamnézu. 
V tomto prípade ide 
o genetický faktor. 
Štúdie popisujú, že 
vznik ochorenia môže 
mať súvis aj so zvý-
šenou konzumáciou 
alkoholu a červeného 
mäsa, ale nie sú tam až 
také jasné korelácie, 
ako napr. v prípade 
fajčenia a nádoru pľúc. 
Zvýšený výskyt zhub-

ných nádorov sa po-
pisuje aj u pracovní-
kov, ktorí prichádzajú 
do styku s kadmiom. 
Tak, ako pri prevencii 
všetkých ochorení, aj 
pri rakovine prostaty 
sa odporúča vyvážený 
životný štýl – dostatok 
pohybovej aktivity, ra-
cionálne stravovanie, 
obmedzenie alkoholu 
a fajčenia.

Čo všetko zahŕ-
ňa typické urolo-
gické vyšetrenie a 
aké možnosti dnes 
existujú pre menej 
invazívnu diagnos-
tiku?
Lekár sa s pacientom 
najprv porozpráva, 
zistí rodinnú anam-
nézu, jeho súčasťou 
sú aj otázky o prí-
tomnosti príznakov 
ochorenia. Prehmatá 
sa brucho, podbruško, 
vonkajší genitál, urobí 
sa ultrazvuk obličiek, 
močového mechúra, 
prostaty, vyšetrí sa 
moč, odoberie sa krv, 
a potom sa vyšetrí 
prostata cez konečník, 
cez ktorý je prosta-
ta dobre hmatateľná. 
Vyšetrenie môže byť 
nepríjemné, ale nie je 
bolestivé, takže muži 
sa skutočne nemajú 
čoho obávať. Okrem 
nádoru prostaty sa tak 
dá odhaliť aj nádor ko-
nečníka.

Zvýšené riziko ra-
koviny prostaty do-
káže odhaliť aj PSA 
vyšetrenie. O čo 
ide?
Tento laboratórny test 
dokáže v krvi zachy-
tiť zvýšenú hladinu 
špecifi ckého antigé-
nu PSA pre karcinóm 
prostaty. Ide o spoľah-
livé neinvazívne vy-
šetrenie v diagnostike 
rakoviny prostaty. Test 
„Zdravie prostaty“ pre 
stanovenie PHI inde-

xu môžu páni, ktorým 
na zdraví záleží, absol-
vovať v sieti Agellab 
v novembri za zvý-
hodnenú cenu. Kom-
plexné zhodnotenie 
ich zdravotného stavu 
im zase poskytne test 
„Zdravie muža“, urče-
ný pre chlapov vo veku 
nad 30 rokov.

Pokroky v liečbe 
rakoviny prostaty 
sa neustále vyvíjajú 
– aké sú najnovšie 
možnosti dostupné 
u nás?
Nie tak dávno, 20-30 
rokov dozadu, pacien-
ti, ktorí boli diagnos-
tikovaní v pokročilom 
štádiu, sa dožívali pár 
mesiacov, niektorí rok. 
Dnes, pri liečbe, ktorá 
je u nás dostupná, pa-
cienti aj v pokročilom 
štádiu vedú kvalitný 
a plnohodnotný život 
aj niekoľko rokov. Ino-
vatívnych a účinných 
terapií je dostatok na 
to, aby sa dĺžka dožitia 
predĺžila. Kedysi také 
možnosti neboli.

Včasná diagnosti-
ka dokáže zásadne 
ovplyvniť úspeš-
nosť liečby – v 
akom rozsahu po-
máha včasné odha-
lenie pri rakovine 
prostaty?
Pri zachytení nádoru 
v skorom štádiu, kým 
je nádor ohraniče-
ný iba na prostatu, je 
úspešnosť úplného 
vyliečenia veľmi vy-
soká. Vtedy pacient 
podstúpi ožarovanie 
alebo sa mu prostata 
operačne odstráni a je 
kompletne vyliečený. 
Preto sú preventívne 
prehliadky nevyhnut-
né a kľúčové pre úplné 
vyliečenie bez nutnos-
ti náročnej liečby a pre 
skorý návrat do živo-
ta pred ochorením. 
Muži by sa nemali báť 

toho, že im na preven-
tívke niečo nájdeme; 
mali by sa obávať skôr 
toho, že ignorovaním 
pravidelnej návštevy 
urológa sa nádor diag-
nostikuje až vtedy, keď 
sa objavia príznaky, 
a šanca na vyliečenie 
klesá.

Muži často odkla-
dajú urologické 
prehliadky; čo býva 
hlavným dôvodom 
a ako by sme mohli 
prístup k prevencii 
zmeniť?
Dôvod, pre ktorý muži 
k urológovi necho-
dia, je strach z toho, 
že vyšetrením niečo 
zistíme, a potom sú to 
predsudky o vyšetrení 
cez konečník. Zmeniť 
sa to dá osvetou. To, 
že sa v posledných ro-
koch zintenzívňuje, 
hodnotím pozitívne 
a výsledky vidím aj 
v našej ambulancii. 
Počet mužov chodia-
cich na preventívne 
prehliadky nám po-
maly narastá, i keď 
ani zďaleka to nie je 
ideálne. No je to lep-
šie. Osveta preto má 
zmysel, zvyšuje sa tak 
povedomie. Rozhodne 
v nej treba pokračovať.

Kampaň Movember 
každoročne upo-
zorňuje na význam 
prevencie a včas-
ného vyšetrenia 
– aký vplyv môže 
mať takáto osveto-
vá akcia na zmenu 
v prístupe mužov 
k zdraviu?
Ako som už uviedol, 
osvetové akcie už pri-
nášajú svoje ovocie. 
Na Slovensku každý 
rok diagnostikujeme 
približne 2-tisíc mu-
žov s karcinómom 
prostaty.

(vt)

Urológ MUDr. Ľubomír Uherčík, PhD.: 
„Movember zachraňuje mužom životy.“
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M
iluje histó-
riu, o ktorú 
sa aktívne 

zaujíma, a tak si vy-
myslela projekt, kto-
rý sa teší čoraz väč-
šej obľube. Karin 
Staškovú môžete 
v uliciach Bratislavy 
a najmä Starého Mesta 
stretnúť v neprehliad-
nuteľnom historickom 
prestrojení, kedy vám 
počas Dobových 
prehliadok preroz-
práva tie najväčšie 
zaujímavosti o meste, 
z čias dávno minulých.  

Kedy a ako ste sa 
k tematickým pre-
hliadkam Bratisla-
vy dostali?
Som členkou diva-
delno- š er miarske j 
skupiny TOSTABUR 
a už 18 rokov sa ve-
nujem historickému 
šermu a tancu. Mo-
jím snom bolo prepo-
jiť tieto predstavenia 
s prehliadkami mes-
ta, sprevádzať v do-
bových kostýmoch 
a ponúknuť tak jedi-
nečné zážitkové pre-
hliadky. Počas pandé-
mie som absolvovala 
kurz Sprievodca ces-
tovného ruchu BKIS a 
následne som založila 
projekt Dobové pre-
hliadky.

My sme absolvova-
li prehliadku počas 
dušičiek, na tému 
Prešporské máto-
hy, zblúdilé duše 
a kostlivci. Pri-
blížme možno ľu-
ďom, o akú pre-
hliadku ide, aj keď 
už názov veľa na-
povedá...
Išlo o večerné pre-
hliadky o našich 
údajných strašidlách. 
Zamerala som sa na 
miestne legendy a pri 
každom zastavení som 
najskôr vyrozprávala 
strašidelný príbeh a 
následne som objasni-

la, ako sa viaže k mies-
tu, kde sme sa práve 
nachádzali. Prekva-
pením na záver pre-
hliadky bolo pre náv-
števníkov zostúpenie 
do krýpt, pod jedným 
z kostolov v Starom 
Meste.

Zažili ste už sama 
nejaké „duchariny" 
v meste, prípadne 
počas prehliadok 
niečo nevšedné?
Ale áno, najmä pri ve-
černých prehliadkach. 
Občas počujeme a za-
hliadneme niečo ne-
typické. A v tmavých 
uličkách si človek 
predsa ľahko domyslí 
aj to, čo tam nie je. Ale 
ja skôr stále súhlasím 
s tvrdením, že sa tre-
ba viac báť živých, než 
mŕtvych. (smiech)

Možno túto konkrét-
nu prehliadku ab-
solvovať iba počas 
uplynulého sviatku 
pri spomienke na 
zosnulých, alebo aj 
inokedy v priebehu 
roka?
Strašidelná prehliadka 
počas dušičkovej ok-
távy má svoje špecifi c-

ké čaro. Avšak takúto 
súkromnú večernú 
prehliadku je možné 
si objednať celoročne. 
Dohodneme si termín, 
zapálim svetlo v lam-
pášiku a môžeme vy-
raziť do ulíc.

Počas prednášky 
sa človek dozvie 
mnoho zaujímavos-
tí, o ktorých zrejme 
doposiaľ netušil, aj 
keď je rodený Bra-
tislavčan. Odkiaľ 
zbierate všetky tie-
to dobové informá-
cie, zvesti?
Začalo to samozrejme 
spomínaným sprie-
vodcovským kurzom, 
kde som počas devia-
tich mesiacov absol-
vovala stovky teore-
tických i praktických 
hodín so skvelými 
odborníkmi. Okrem 
toho som zanietený 
knihomoľ - čítanie, 
rešerš a prípravy pre-
hliadok má veľmi ba-
via. Vlastním viace-
ro zaujímavých kníh 
o Bratislave a často na 
mňa narazíte aj v kniž-
nici. Internet je tiež 
skvelým miestom pre 
inšpiráciu. V každom 

prípade však netreba 
zabúdať na overovanie 
faktov.

Aké všetky pre-
hliadky po Bratisla-
ve robíte?
Po založení projektu 
som dala do ponuky 
všeobecné aj tematic-
ké prehliadky v sloven-
skom a v anglickom 
jazyku a sama som 
bola zvedavá, o kto-
ré bude väčší záujem. 
Očakávala som, že 
mojimi klientmi budú 
najmä zahraniční tu-
risti, avšak pomer-
ne rýchlo sa ukázalo, 
že prevažujú domáci 
návštevníci bažiaci po 
rôznych témach. A tak 
pravidelne pripravu-
jem najmä špeciálne 
prehliadky, zamerané 
napríklad na divadlo, 
remeselníkov, mestské 
opevnenie, povesti, 
či prešporské sviatky 
a tradície.

Ide o dôsledne pre-
myslený projekt – 

aj s dobovým kos-
týmom, ako ste už 
naznačili. Tie máte 
rôzne, podľa témy, 
ktorú práve sprevá-
dzate?
Áno, vlastním 16 rôz-

nych dobových kos-
týmov, ktoré počas 
roka obmieňam. Ak sú 
témou napríklad pa-
láce z obdobia Márie 
Terézie, sprevádzam 
v rokokovom kostýme 
a pod. Ak je prehliad-
ka všeobecná a zahŕňa 
objekty a udalosti via-
cerých období, náv-
števníkom len na úvod 
vysvetlím, aký kostým 
mám aktuálne na sebe. 
No a ak je vonku -10, 
najčastejšie siahnem 
po teplých vlnených 
stredovekých šatách 
a plášti. (smiech) 

Tieto kostýmy máte 
z múzea alebo šité 
podľa predlohy? 
Respektíve, kde na 
ne beriete inšpi-
ráciu a aké všetky 
kostýmy máte?
Všetky kostýmy sú 
moje a boli mi ušité 
na mieru. Ide o rôz-
ne šaty od obdobia 
antiky, po 19. storo-
čie. Moje krajčírky 
sú skvelé odborníčky, 

venujú sa výlučne do-
bovým kostýmom a 
šijú pre komunitu šer-
miarov a reenactorov. 
Inšpiráciu nachádzajú 
prevažne na dobo-
vých obrazoch, ale aj 

pri vykopávkach, resp. 
archeologických nále-
zoch hrobov a pod.

To znamená, že si 
možno skutočne 
predstaviť, že takto 
sa v minulosti od-
ievalo aj v Bratisla-
ve?
Bratislava bola vždy 
m u l t i k u l t ú r n y m 
mestom a stretávali sa 
tu ľudia z celej Euró-
py, takže napríklad aj 
šaty ušité podľa maľby 
z inej časti Slovenska 
či susednej krajiny, 
môžeme považovať za 
„miestne". V každom 
prípade, návštevní-
kom vždy ozrejmím, 
z ktorého obdobia 
a z akej oblasti predlo-
ha pochádza.

Zaujímavosťou je, 
že prehliadky robí-
te aj s ohľadom na 
hendikepovaných 
ľudí či vyložene za-
merané na detské-
ho poslucháča. Aké 
všetky špecifi cké 

prehliadky robieva-
te a akým spôso-
bom ich realizuje-
te?
Som vyštudovaný pe-
dagóg a od začiatku 
som mala jasno v tom, 

Poznáte históriu mesta
skutočne tak dobre, ako si myslíte?
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že chcem robiť aj Do-
bové prehliadky pre 
deti a pre školy. Táto 
verzia prehliadky je 
prispôsobená detskej 
(ne)pozornosti, je in-
teraktívna a zábavná. 
Okrem toho, že sa 
deti dozvedia mno-
ho zaujímavostí o pa-
miatkach a dejinách 
mesta, odpovedajú na 
otázky, skladajú ob-
rázky, behajú, lúštia 
indície a hrajú hry. 
Čo sa týka znevýhod-
nených návštevní-
kov, v rámci projektu 
Rande s mestom, pre 
Bratislavské kultúrne 
a informačné stre-
disko, som sa rozhodla 
svoje prehliadky pri-
spôsobiť aj nevidiacim 
a nepočujúcim.

Ako si môžeme 
predstaviť priebeh 
takejto prehliadky? 
Pri nepočujúcich náv-
števníkoch sprevá-
dzam spolu s tlmoční-
kom, ktorý môj výklad 
paralelne tlmočí do 
slovenského posunko-

vého jazyka. V tom-
to prípade je dôleži-
té aj neodvracať tvár 
a správne artikulovať, 
pretože viacerí mi do-
kážu odčítať z pier. 
Pri príprave prehliad-
ky pre nevidiacich si, 
samozrejme, dávam 
záležať najmä na de-
tailnom opise všetké-
ho, o čom v nejakej 
súvislosti rozprávam a 
pri čom sa nachádza-
me. Trasu plánujem 
tak, aby sme sa mohli 
zamerať na objekty, 
ktoré si - ako oni vra-
via - dokážu „prezrieť 
rukami". Ak to nie je 
možné, tlačím a vy-
strihujem po domácky 
vyrobené minimakety 
a nosím so sebou aj 
množstvo divadelných 
rekvizít. Toto sa stretlo 
s mimoriadnym úspe-
chom najmä pri téme 
prešporských reme-
selníkov a ich výrob-
kov. Hrnčeky, opasky, 
zbrane, ale aj môj kos-
tým samotný, boli pre 
nevidiacich dovtedy 
len nedotknuteľnými 

predmetmi v múzej-
ných vitrínach, doslo-
va.

Pripravujete aj ďal-
šie prehliadky, na 
iné témy? 
Keďže som človek, 
ktorý stále cíti potre-
bu sa posúvať a učiť, 
každý mesiac si vy-
mýšľam novú tému. 
Inšpiráciu nachádzam 
najmä v spomínaných 
knihách, ale aj na rôz-
nych prednáškach 
a občas mi chodia aj 
správy s požiadavkami 
od hostí. Momentálne 
pripravujem vianoč-
né prehliadky o his-
tórii týchto sviatkov v 
našom meste. Verím 
a dúfam, že tém i mo-
jej energie bude ešte 
dlho dostatok.  

Ak o vašich pre-
hliadkach čitateľ 
zatiaľ nepočul, tak 
ako sa ku vám do-
stane?
Aktuálne sprevádzam 
jednu tematickú pre-
hliadku pre deti a jed-

nu pre dospelých me-
sačne. Raz štvrťročne 
sa venujem prehliad-
kam pre nevidiacich 
a nepočujúcich a po-
pritom prebiehajú aj 
súkromné prehliadky 
na objednávku. V prí-
pade záujmu je možné 

kontaktovať ma pro-
stredníctvom emailu: 
info@doboveprehliad-
ky.sk
Odporúčam však sle-
dovať najmä moje so-
ciálne siete - facebook 
alebo instagram - Do-
bové prehliadky: ht-

tps://www.facebook.
com/historicaltours.
sk, kde pravidelne uve-
rejňujem zaujímavos-
ti o Bratislave, témy 
a termíny prehliadok 
a zároveň aj link na 
kúpu vstupeniek.

(vt)
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